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Komisje ukonstytuowane

Andrzej Brychcy
przewodni
27 listopada 2006 r. na sesji in
augurującej nową kadencję 
marklowickiego samorządu 
spotkali się radni wybrani w 
listopadowych wyborach. Jak 
nakazuje tradycja, pierwszą 
sesję w nowej kadencji otwo
rzył najstarszy wiekiem radny 
— Józef Kowol.

(Ciąg dalszy na stronie 2)

Konkurs 
rozstrzygnięty

23 stycznia br. rozstrzygnięto i wręczono 
nagrody w konkursie na najładniejszą 
dekorację świąteczno-noworoczną, orga
nizowanym przez urząd gminy.

Do konkursu zgłoszono 5 posesji. Pomysłowość 
oraz dbałość o detale z jaką właściciele domów wy
konali świąteczną dekorację przysporzyła wiele roz
terek komisji oceniającej zgłoszone do konkursu de
koracje.

11 stycznia 2007 r. komisja konkursowa dokona
ła oględzin zgłoszonych posesji, podczas których by
ły oceniane następujące elementy: ogólne wrażenie 
estetyczne i atrakcyjność zaprezentowanych elemen
tów świąteczno-noworocznych, ozdoby efektowne 
nocą i w ciągu dnia, nawiązanie do tradycji, ogólny 
porządek i ład posesji.

Pierwsze miejsce w konkursie zdobyła posesja 
Joanny i Mirosława Marcol. Drugie miejsce zajęła 
posesja Joanny i Bogdana Rejek, a trzecie Alek
sandry Wieszolek. Nagrody w wysokości 500, 300, 
200 zł wręczyli przedstawiciel firmy VATTEN
FALL, główny sponsor konkursu oraz Wójt Gminy 
Marklowice.
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Spotkanie Społecznej 
Rady Konsultacyjnej
Tradycyjnie, co roku w styczniu, z inicjatywy wójta, w Urzędzie Gminy 
Marklowice spotyka się Społeczna Rada Konsultacyjna. W skład Rady 
wchodzą przedstawiciele wszystkich działających w gminie środowisk.

Tegoroczne 
spotkanie odbyło 
się 23 stycznia br. 
w Sali Obrad Urzę
du Gminy. Tadeusz 
Chrószcz witając 
przedstawicieli Ra
dy Konsultacyjnej 
złożył zebranym ży
czenia noworoczne.
Następnie, w formie 
prezentacji multi
medialnej, przedsta
wił najważniejsze 
zagadnienia z życia 
gminy. Na początku 
wójt omówił, jak w 
naszej gminie 
kształtowała się sy
tuacja demograficz
na. W minionym ro
ku, tak jak w latach 
ubiegłych, zaobserwowaliśmy wzrost licz
by mieszkańców naszej gminy.

Kolejnym tematem spotkania było 
przedstawienie założeń tegorocznego bu
dżetu gminy oraz przedstawienie zrealizo
wanych w ubiegłym roku inwestycji na tle 
budżetu w 2006 r. Największą inwestycją 
zrealizowaną w ubiegłym roku była nie
wątpliwie budowa Gminnego Ośrodka 
Sportu. W ośrodku tym znajdzie się miej
sce nie tylko dla działań na arenie sporto
wej, ale również kulturalnej i rekreacyjnej.

Na uwagę zasługuje też kompleksowa 
przebudowa i modernizacja ul. Wantuły. 
Inwestycja ta jest przykładem modelowej 
współpracy gmin, w tym wypadku Mar
klowic i Radlina. Następnie wójt przedsta
wił zebranym stan zaawansowania prac 
nad Tropikalną Wyspą. Omówił realizację 
jej pierwszego etapu polegającego na za
gospodarowaniu Placu Centralnego. Dru
gim etapem będzie budowa stacji zasilania 
Tropikalnej Wyspy na bazie metanu.

Tadeusz Chrószcz nie ukrywał zado

wolenia z zainteresowania jakie wykazują 
Strefą Aktywności Gospodarczej inwesto
rzy, którzy zdecydowali tam zlokalizować 
swoją działalność gospodarczą.

Wójt przypomniał zebranym, że od 
kilku lat realizowany jest program rozwo
ju budownictwa indywidualnego po za
chodniej stronie ul. Wiosny Ludów. Pro
gram ten realizowany jest z myślą o 
mieszkańcach Marklowic, zarówno tych, 
którzy z powodu wypłaty odszkodowań z 
tytułu szkód górniczych poszukują no

wych lokalizacji, jak 
również tych którzy za
mierzają budować dom 
z innych powodów. Po
informował ponadto, że 
istnieje możliwość zor
ganizowania w gminie 
budowy zespołu budyn
ków mieszkalnych, dla 
rodzin, wykorzystując 
rządowy program fi
nansowego wsparcia 
dla rodzin w nabywaniu 
własnego mieszkania. 
Na koniec swojego wy
stąpienia Wójt przed
stawił harmonogram or
ganizowanych w 2007 
roku w gminie imprez 
okolicznościowych i 
konkursów. W trakcie 
dyskusji przedstawicie
le Rady Konsultacyjnej 

wymienili doświadczenia i przedstawili 
Wójtowi swoje problemy. Aleksandra Pu- 
stołka poinformowała, że wychowanka 
klubu UMKS Marklowice, Kornelia Ma
rek zdobyła w sztafecie w biegach narciar
skich, na Uniwersjadzie we Włoszech brą
zowy medal. Jest to jak dotychczas naj
większy sukces marklowickiego sportow
ca.

Na koniec wójt zachęcił wszystkich 
do uczestnictwa w życiu kulturalnym gmi
ny. (BK)

Andrzej Brychcy  
przewodniczącym  rady gm iny

(Ciąg dalszy ze strony l)

Po wręczeniu przez Jolantę Mrozek, przewodniczącą Gminnej 
Komisji Wyborczej w Marklowicach radnym zaświadczeń o wy
borze na radnego i złożeniu przez nich ślubowania, przystąpiono 
do wyboru przewodniczącego rady i powołania komisji stałych i 
ich przewodniczących.

Trzecią kadencję z rzędu przewodniczącym Rady Gminy 
Marklowice wybrany został Andrzej Brychcy, a jej wiceprze
wodniczącym radni wybrali Józefa Kowola.

Rada Gminy postanowiła powołać następujące komisje stałe:
-  Komisję Rewizyjną w składzie: Krystyna Klocek — prze

wodnicząca komisji, Marian Mokrosz — zastępca przewod

niczącego, Damian Chrószcz, Czesław 
Karwot, Michał Mi kółka;
-  Komisję Spraw Społecznych w skła
dzie: Lucjan Fojcik — przewodniczący 
komisji, Czesław Grzesik — zastępca 
przewodniczącego, Andrzej Brychcy, Piotr 
Burszczyk, Marian Filipowski, Krystyna 

Klocek, Tadeusz Kocjan, Józef Kowol, Teresa Machnica, 
Marian Mokrosz, Tadeusz Nawrat, Gabriel Rduch;

-  Komisję Infrastruktury Technicznej i Rozwoju w składzie: 
Piotr Burszczyk — przewodniczący komisji, Marian Fili
powski — zastępca przewodniczącego, Andrzej Brychcy, 
Damian Chrószcz, Lucjan Fojcik, Czesław Grzesik, Czesław 
Karwot, Tadeusz Kocjan, Józef Kowol, Teresa Machnica, 
Michał Mikułka, Marian Mokrosz, Gabriel Rduch.

Gminę Marklowice w Międzygminnym Związku Komunika
cyjnym w Jastrzębiu Zdroju reprezentował będzie Damian 
Chrószcz, a w Międzygminnym Związku Wodociągów i Kanaliza
cji w Wodzisławiu Śl. Tadeusz Nawrat.
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Stanowczo przeciwko 
podatkowi janosikowemu
Wspólne działanie gmin górniczych i posłów z naszego regionu urato
wało gminy, na terenie których prowadzona jest eksploatacja węgla, od 
tzw. podatku „janosikowego”. Oznacza to, że w budżetach śląskich 
gmin pozostanie ponad 15 min zł, a w przypadku Marklowic jest to 
kwota ponad 2,5 min zł (tylko w 2007 roku).

Już w chwili przygotowywania w 
1998 pierwszej ustawy dot. restruktury
zacji górnictwa węgla kamiennego w 
Polsce trwała debata nad tym w jaki 
sposób uwolnić gminy górnicze od tego, 
by opłata eksploatacyjna płacona przez 
kopalnie na rzecz tych gmin w całości 
pozostawała w ich budżetach. Zdaniem 
samorządowców opłata eksploatacyjna 
nie powinna wchodzić do dochodu gmi
ny, stanowiącego podstawę do wylicze
nia podatku janosikowego. Opłata eks
ploatacyjna musiała być z tego wyłączo
na, gdyż na gminy górnicze nałożono 
dodatkowe zadania wynikające z ustawy
0 restrukturyzacji górnictwa (zamykanie 
kopalń wiąże się z redukcją zatrudnienia
1 wzrostem bezrobocia, rewitalizacją te
renów pogómiczych i in.). Gminy górni
cze cały czas podnosiły ten problem.

Dlatego zwolnienie gmin z podatku ja
nosikowego, z części dochodów (nie z 
całości) pochodzących wyłącznie z 
opłaty eksploatacyjnej było sporym 
sukcesem.

Zwolnienie opłaty eksploatacyjnej z 
podstawy do obliczania podatku janosiko
wego obowiązywało przez kolejne ustawy 
restrukturyzujące górnictwo, aż do końca 
roku 2006, kiedy to wygasała dotychczas 
obowiązująca ustawa. Jednak mimo obiet
nic rządu, nie doczekano się nowej usta
wy restrukturyzacyjnej, pomimo faktu, że 
była przygotowywana i miała wejść w ży
cie z dniem 1 stycznia br. W przygotowy
wanej ustawie zwolnienie opłaty eksplo
atacyjnej z podatku janosikowego było 
przewidziane. Mimo licznych zapowiedzi 
Sejm tej ustawy nie uchwalił. Stąd gminy 
górnicze ponownie stanęły przed proble

mem płacenia podatku janosikowego z 
opłaty eksploatacyjnej.

Stanowcza postawa posłów z naszego 
regionu, w tym bardzo zaangażowanego w 
ten problem posła Henryka Siedlaczka, 
oraz koordynacja działań w tym zakresie 
przez Stowarzyszenie Gmin Górniczych w 
Polsce (pisaliśmy szeroko o podejmowa
nych działaniach w listopadowym nume
rze „Kuriera Markowickiego”) przyniosła 
rezultat. Składane przed końcem ubiegłe
go roku liczne interpelacje poselskie dot. 
tego problemu spowodowały, że dosłow
nie na pięć minut przed dwunastą, 23 
styczniu tego roku Sejm uchwalił zwolnie
nie opłaty eksploatacyjnej z podatku jano
sikowego do roku 2011. W ten sposób 
gminy górnicze zachowały w swoich bu
dżetach rocznie ponad 15 min zł, które 
musiałyby oddać do budżetu państwa, 
gdyby ustawy tej nie uchwalono. Jak wyli
czono, Marklowice rocznie zachowają w 
swoim budżecie ponad 2,5 min zł.

Jak powiedział Tadeusz Chrószcz, 
wójt Marklowic: - Uratowane pieniądze 
pozwolą lepiej absorbować gminom gór
niczym środki z funduszy strukturalnych, 
gdyż aby otrzymać dotacją z Unii najpierw 
należy wyłożyć własne pieniądze. 15 min 
zł, które pozostaną na Śląsku pozwolą po
zyskać dodatkowe środki na realizacją 
projektów o łącznej wartości od 60 do 100 
min zł (udział środków własnych wynosi 
zaledwie 15 proc.).

Szeroki wachlarz inwestycyjny
Na styczniowej sesji Rady 
Gminy Marklowice przyjęty 
został plan zadań inwestycyj
nych przewidziany do realiza
cji w 2007 roku. Na realizację 
zawartych w nim przedsię
wzięć planuje się wydać kwotę 
ponad 20 min zł. Jak powie
dziano na sesji rady, plan ten 
nie jest planem zamkniętym, a 
to oznacza, że mogą być wpro
wadzone do niego nowe inwe
stycje.

Na tegoroczne inwestycje z budżetu 
gminy wydane zostanie ponad 13 min zł, 
pozostałe 7 min zł, to środki, które gmina 
pozyska ze źródeł zewnętrznych. — W 
przyjętym planie inwestycyjnym na 2007

rok są trzy grupy zadań: zadania nowe i w 
toku, zadania projektowane i tzw. zadania 
finansowe —  powiedział Piotr Galus, 
zastępca wójta Marklowic.

Zadania finansowe, to inwestycje 
zapisane w uchwalonym planie, które 
zostały zrealizowane w ubiegłym roku, ale 
na ten rok przypada termin ich płatności. 
Dotyczy to oświetlenia ulicy Widokowej, 
Stawowej i przebudowy słupów energe
tycznych, a także zakończenia trzeciego 
etapu budowy Gminnego Ośrodka Sportu.

- Do grupy inwestycji w toku zaliczyć 
możemy między innymi rozbudową ulicy 
Wantuły, jako zadanie wspólne z miastem 
Radlin. Inwestycja ta zakończona została 
7 lutego br. W trakcie realizacji jest budo
wa łącznika od ulicy Astrów do ul. Sporto
wej oraz prowadzone są roboty w ramach
I etapu budowy Tropikalnej Wyspy. Trwa
ją  prace przy zakończeniu budowy kanali
zacji sanitarnej biegnącej po południowej 
stronie ulicy Wyzwolenia od granicy z 
Wodzisławiem Śl. do Szybu KWK 
„ Marcel ”, rozpoczęte na jesieni ubiegłego 
roku — dodaje Piotr Galus.

Kolejna grupa zadań związana jest z 
inwestycjami, na realizację których gmina 
uzyskała już pozwolenie na budowę i ma 
gotową dokumentację. W tym koszyku z 
zakresie budowy dróg mieści się m.in. 
wykonanie łącznika ulicy Mokra — Orla.

W tegorocznym planie inwestycyjnym 
znalazły się też zadanie będące w fazie 
projektowej i przygotowania dokumenta
cji oraz uzyskania niezbędnych pozwoleń 
na budowę. Na przykład w tej grupie znaj
duje się projekt i budowa łącznika od ul. 
Brzozowej do ul. Jabłoniowej, czy budo
wa przejścia dla pieszych przez ulicę Wy
zwolenia w rejonie skrzyżowania z ul. 
Krakusa.

Rada Gminy zakłada że część inwe
stycji może zostać wykonana w ramach 
funduszy unijnych. W tegorocznym bu
dżecie inwestycyjnym gminy zabezpie
czono środki na wykonanie dokumentacji 
i przygotowanie wniosków o dotację z 
funduszy unijnych. Jeżeli wnioski złożone 
przez gminę zostaną zaakceptowane,

(Ciąg dalszy na stronie 4)

Kurier Marklowicki nr 52 str. 3



W GMINIE

W sprawie oświadczeń majątkowych

Czy zwycięży rozsądek?
W rozmowie z Wójtem Gminy Marklowice -  Tadeuszem Chrósz- 
czem -  wójt stwierdził, że zaistniała sytuacja z oświadczeniami sa
morządowców to kolejny dowód na to, w jaki niechlujny sposób 
stanowi się w Polsce prawo.

Prawo, które w wielu przypadkach jest niespójne i często 
sprzeczne ze sobą, uwzględniając ponadto odmienną regulację w 
różnych ustawach (ustawa o samorządzie gminnym oraz ustawa o 
bezpośrednim wyborze wójta, burmistrza i prezydenta) spowodo
wało wiele zamieszania.

Bez zachowania zasad przyzwoitej legislacji najpierw stanowi 
się prawo, a później dopiero ocenia, jakie skutki ono przyniesie. 
Taki los spotkał nowelizację ustawy o samorządzie gminnym.

W powyższej sprawie wypowiedziały się już najpoważniejsze 
autorytety w Polsce, w zakresie spraw ustrojowych samorządu i ich 
zdanie w tej kwestii jest jednoznaczne (prof. M. Kulesza, prof. M.

Safjan, prof. J. Regulski).
Również rzecznik Praw Obywatelskich zapowie
dział, że jeżeli rząd i parlament nie dokona ko
rekty niespójnego prawa -  osobiście wystąpi do 
Trybunału Konstytucyjnego w tej sprawie.
Wójt Gminy Tadeusz Chrószcz oświadczył po
nadto, że zawsze składał swoje oświadczenia w 
terminie. Również ostatnie oświadczenia zostały 
złożone Wojewodzie w terminie, tj. już w 10 
dniu od dnia złożenia ślubowania.
Oświadczenie o wykonywaniu działalności go
spodarczej małżonki złożył z ostrożności łącznie 
z oświadczeniem majątkowym, chociaż jego zda

niem nie musiał tego wcale czynić, albowiem małżonka od dłuższe
go już czasu wykonuje działalność gospodarczą poza terenem gmi
ny, w której on pełni funkcję (jak mówi ustawa, oświadczenie o 
prowadzeniu działalności gospodarczej przez współmałżonka nale
ży złożyć wtedy, jeśli działalność ta wykonywana jest na terenie 
gminy, gdzie osoba zobowiązana sprawuje swoją funkcję). Na tę 
okoliczność wójt przedłożył Wojewodzie niepodważalne dowody.

Ponadto na złożonym oświadczeniu wójt zaznaczył, że to samo 
oświadczenie złożył Wojewodzie już wcześniej oraz, że od tamtego 
czasu stan faktyczny w tej sprawie nie uległ zmianie.

(Ciąg dalszy na stronie 5)

Szeroki wachlarz inwestycyjny
(Ciąg dalszy ze strony 3) 
realizacja tych inwestycji rozpoczęta zo
stanie w następnych latach. Dotyczy to 
położenia na boiskach sportowych przy 
SP nr 2, 3 i gimnazjum nawierzchni ze 
sztucznej trawy i wykonania oświetlenia 
tych boisk.

Przyjęty przez Radę Gminy plan za
dań inwestycyjnych na 2007 rok to:
-  Rozbudowa ul. Jana Wantuły (zadanie 

wykonane; do zrealizowania pozostała 
część płatności).

-  Wykonanie łącznika Orla-Mokra —  ulic 
Zielona i Środkowa.

-Budowa łącznika od ul. Astrów do ul.
Sportowej (zadanie w trakcie). 

-Rozbudowa ul. Krakusa wraz z oświe
tleniem ulicznym (wniosek o środki 
zewnętrzne).

-Wykonanie projektu i budowa łącznika 
od ul. Brzozowej do ul. Jabłoniowej 
(zadanie projektowane).

-  Przejście dla pieszych przez ul. Wyzwo
lenia w rejonie skrzyżowania ul. Kraku
sa z ul. Długą (zadanie projektowane).

-  Budowa łącznika od ul. Widokowej do 
ul. Orlej wraz z drogami osiedlowymi 
(zadanie projektowane).

-Poszerzenie ul. Zana (zadanie projekto
wane).

-  Przebudowa ul. Porzeczkowej - włącze
nie do ul. Wyzwolenia (zadanie wyko
nane).

-  Parking przy ul. Goplany.
-Budowa ul. bocznej Środkowej w kie

runku posesji nr 14, 15, 15A (zadanie 
projektowane).

-Budowa bocznej ul. Orlej od posesji nr
13 w kierunku posesji nr 9F.

-  Budowa bocznej ulicy Mokrej w kierun
ku nieruchomości nr 933/34 (zadanie 
projektowane).

-Zakup sprzętu i oprogramowania dla 
programu systemu Elektronicznej Ko
munikacji dla Administracji Publicznej 
w Województwie Śląskim.

-Szkoła Podstawowa nr 1: rozbudowa 
systemu monitoringu szkoły, zakup 
kurtyny do sali gimnastycznej, zakup 
tablicy interaktywnej, wykonanie zada
szenia przejścia z budynku do stołówki 
szkolnej, adaptacja pomieszczenia piw
nicznego na szatnię dla uczniów wraz z 
wejściem do budynku szkoły od ul. 
Wyzwolenia.

-Szkoła Podstawowa nr 2: położenie na 
boisku sztucznej trawy i wykonanie 
oświetlenia płyty boiska (wniosek o 
dotację z funduszy unijnych).

-Szkoła Podstawowa nr 3: położenie na 
boisku sztucznej trawy i wykonanie 
oświetlenia płyty boiska (wniosek o 
dotację z funduszy unijnych).

-  Gimnazjum: położenie na boisku sztucz
nej trawy i wykonanie oświetlenia płyty 
boiska (wniosek o dotację z funduszy 
unijnych).

-  Przedszkole Publiczne: zakup wieży 
sprawnościowej.

-  Udział finansowy w budowie oczysz

czalni ścieków Karkoszka.
-Budowa kanalizacji sanitarnej wspólnie 

z Wodzisławiem, Radlinem i Gorzycami 
(wniosek o dotację z funduszy unij
nych).

-Budowa kanalizacji sanitarnej po połu
dniowej stronie ulicy Wyzwolenia od 
granicy z Wodzisławiem do szybu 
KWK „Marcel” (zadanie w toku).

-Budowa kanalizacji dla pozostałej czę
ści gminy (wniosek o dotację z funduszy 
unijnych).

-  Przebudowa słupa linii energetycznej na 
bocznej ul. Orlej od posesji nr 13 w 
kierunku posesji nr 9F (zadanie finanso
we).

-  Wykonanie uzupełnienia oświetlenia ul. 
Stawowej w kierunku ul. Okrężnej 
(zadanie finansowe).

-  Wykonanie oświetlenia ul. Widokowej 
od ul. Wiosny Ludów (zadanie finanso
we).

-Zakończenie budowy III etapu Gminne
go Ośrodka Sportu (zadanie finansowe).

-  Budowa IV i V etapu Gminnego Ośrod
ka Sportu (wniosek o dotację z funduszy 
unijnych).

-  Centrum sportow o-rekreacyjno- 
usługowe Tropikalna Wyspa — etap I 
(zadanie w toku).

-Budowa tras rowerowych (wniosek o 
dotację z funduszy unijnych).

-Budowa siłowni energetycznej zasilanej 
metanem (wniosek o dotację z funduszy 
unijnych).
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Czy zwycięży 
rozsądek?
(Ciąg dalszy ze strony 4)

Na złożone wyjaśnienia Tadeusz 
Chrószcz nie otrzymał od Wojewody żad
nej odpowiedzi. Wójt przypomniał rów
nież, iż identyczna sytuacja (2 przypadki) 
wystąpiła w woj. kieleckim. Tam Woje
woda wyjaśnienia przyjął.

Wójt skierował również w tej sprawie 
pismo do Rzecznika Praw Obywatelskich.

Zdaniem prof. Michała Kuleszy 
(eksperta w sprawach samorządowych) 
Rada Gminy powinna -  zgodnie z ustawą
-  wysłuchać wyjaśnień wójtów, burmi
strzów, których to dotyczy i przyjąć zło
żone wyjaśnienia, o ile na to zasługują.

Wojewoda natomiast -  w trybie nad
zoru ma możliwość przed wydaniem tzw. 
zarządzenia zastępczego uznać, że w 
przypadku gdy oświadczenia zostały zło
żone i mają charakter niewielkiego spóź
nienia -  za nieistotne uchybienie wymo
gom ustawy.

Odmienna sytuacja dotyczy tych wój
tów i burmistrzów, którzy nie złożyli w 
ogóle oświadczeń i można tutaj mówić o 
świadomym uchylaniu się od obowiązku. 
Zdaniem ekspertów, taka sytuacja powin
na być inaczej potraktowana.

Wydaje się jednak, że nawet w przy
padku skierowania tej sprawy przez 
Rzecznika Praw Obywatelskich do Trybu
nału Konstytucyjnego (wobec braku woli 
naprawy tego stanu przez rządzących), 
wiele spraw będzie toczyło się w sądach 
administracyjnych. Do czasu rozstrzy
gnięcia konkretnej sprawy przez właściwy 
sąd -  nie ma możliwości prawnego nego
wania prawomocnych działań osób, któ
rych to dotyczy.

Tadeusz Chrószcz dodaje: - Musi
my cierpliwie czekać na odpowiedź woje
wody lub rozstrzygnięcie tej sprawy przez 
Trybunał Konstytucyjny. Jednak niezależ
nie od wszelkich zawirowań legislacyj
nych Rada Gminy oraz urząd gminy pra
cuje normalnie. Nasi mieszkańcy oczekują 
od nas normalnego, codziennego działa
nia na rzecz gminy. Oczekują od nas kon
kretnych rozwiązań, a nie politykowania. 
Od dnia wyborów pracujemy na pełnych 
obrotach, których nie mamy zamiaru 
zwalniać na skutek tego co się dzieje w 
Warszawie. Absurdem byłoby w  kraju, 
aby w którym brakuje pieniędzy na 
wszystko, ponownie organizować wybory, 
które uszczuplą budżet państwa. Stan bu
dżetu państwa jest taki, że nie ma w nim 
wystarczających środków nawet na pod
stawową opiekę społeczną i ochronę zdro
wia, więc sprawa wymaga rozsądku, a nie 
bezmyślnego działania.

Związek Miast Polskich 
apeluje do Rzecznika Praw Obywatelskich

Poznań, 29 stycznia 2007 r.
Szanowny Pan Profesor 
Janusz  KOCHANOW SKI
Rzecznik Praw Obywatelskich

dot.: problem ów  zw iązanych z  w ygaśn ięciem  mandatów sam orządowych, 
wyn ikających z n iedotrzym ania zasady poprawnej leg islacji.

Zarząd Związku Miast Polskich podczas swego posiedzenia w dniu 19 stycznia 
br. w Legnicy, z ubolewaniem stwierdził, że pochopnie wprowadzona zmiana legi
slacyjna, stała się w ostatnich dniach przyczyną politycznych zawirowań w naszej 
demokracji lokalnej, narażając niepotrzebnie powagę zdecentralizowanych insty
tucji demokratycznego państwa na ośmieszenie, a interesy społeczności lokal
nych i regionalnych na szwank.
1. Stan faktyczny

a) Przedstawiciele Związku uczestniczyli w r. 2005 w pracach Komisji Samo
rządu Terytorialnego i Polityki Regionalnej Sejmu nad poselskimi projektami 
ustaw, mającymi na celu:
• uporządkowanie funkcjonowania organów wykonawczych JST  w sytuacji, gdy 

ich członkowie nie mogą pełnić swoich funkcji (np. z aresztu),
• wzmocnienie przepisów antykorupcyjnych.
Po zakończeniu prac Komisji, podczas II czy tan ia , został zgłoszony projekt jesz
cze jednej zmiany -  radykalnego zwiększenia sankcji za niezłożenie w terminie 
oświadczeń majątkowych i pokrewnych. Intencją autora poprawki było 
„zdyscyplinowanie radnych” , jednak objęła ona także inne osoby -  i to w spo
sób bardziej dotkliwy. Wprowadzona sankcja to bezwarunkowa utrata man
datu, funkcji w organie wykonawczym (zarząd powiatu, województwa) a lbo za 
trudnien ia (m.in. skarbnik, sekretarz).
Zmiana ta, mimo iż wykraczała poza zakres projektu, została przyjęta przez 
Sejm. Senat wykreślił tę zmianę, jako wprowadzoną zbyt pochopnie, jednak 
Sejm odrzucił poprawkę Senatu. Zmiana weszła w życie od nowej kadencji.

b) W roku 2002 Sejm, podejmując kolejne działania antykorupcyjne, między 
innymi poszerzył zakres informacji zawartych w oświadczeniach składanych przez 
osoby pełniące funkcje z wyboru, powołania lub zatrudnienia na kierowniczych 
stanowiskach w administracji samorządowej. Wprowadzono w ówczas- zapewne 
przez nieuwagę -  zróżn icow an ie  term inów  oświadczeń składanych na początku 
kadencji. Dla oświadczenia będącego informacją o określonej sytuacji współmał
żonka osoby je składającej (jeśli taka ma miejsce), wprowadzono inny term in niż 
dla zasadniczego oświadczenia majątkowego samego zainteresowanego. Nie by
ło intencją ustaw odaw cy różn icow anie tych term inów  -  nie istniało i nadal nie 
istnieje po temu żadne logiczne ani prawne uzasadnienie.

c) Zapis dotyczący dodatkowego oświadczenia, odnosi się tylko do n iektó
rych samorządowców (tych, których współmałżonek znajduje się w jednej z sytu
acji wskazanych m.in. w art. 24j ustawy o samorządzie gminnym).
2. Ocena wytworzonego stanu faktycznego, sformułowana na podstaw ie do 
stępnych op in ii prawnych (w załączeniu):

a) Sytuacja, która ma obecnie miejsce, cechuje się wybitnie form alistycznym  
podejściem organów nadzoru do osób, które nie złożyły w terminie oświadczeń o 
charakterze informacyjnym, bez uwzg lędnienia o ko licznośc i materialnych, za
równo dotyczących tych osób jak i zainteresowanych społeczności lokalnych.

b) Co do osób -  przepisy o utracie mandatu nie zawierają:
-  de fin ic ji n iezbędnych dla jednoznacznego określen ia term inów  zło

żenia oświadczeń i ewentualnej utraty mandatu;
-  niezbędnej przy tak poważnej sankcji procedury wezwania do  złożenia 

wymaganych oświadczeń;
-  m ożliw ośc i złożenia uspraw iedliw ien ia, które uwzględniałoby choćby 

okoliczności całkowicie niezależne od tych osób (np. przedłużenie pro
cedury wyborczej w wyniku protestu wyborczego, nagła choroba itp.).

c) Co do społeczności lokalnych -  przepisy o utracie mandatu powodują:
-  całkowicie nieuzasadnioną n iestab ilność składów  osobow ych orga

nów gmin, powiatów i województw,
-  poważne zagrożen ie co do w ażnośc i decyzji adm in istracyjnych, a 

nawet częśc i uchwał rad (podejmowanych na wniosek organu wyko-

(Ciqg dalszy na stronie 6)
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Kornelia Marek
medalistką uniwersjady
Kornelia Marek wychowanka Uczniow
skiego Międzyszkolnego Klubu Sporto
wego w Marklowicach zdobyła brązowy 
medal na tegorocznej uniwersjadzie.

Polska sztafeta 3 x 5 km w składzie: Justyna 
Kowalczyk, Kornelia Marek, Sylwia Jaśkowiec zdo
była brązowy medal na Uniwersjadzie w Turynie.

W połowie marca br., reprezentująca obecnie 
AZS AWF Katowice, 22-letnia marklowiczanka po
biegnie w młodzieżowych MS w Tarvisio. - Korne
lia to nasza nadzieja. Liczymy, że za trzy lata wy
startuje na olimpiadzie - powiedział prezes klubu 
UMKS Henryk Klaja.

Zdaniem prezesa Klai o sukcesie marklowickich 
biegaczy, którzy regularnie przywożą medale z kra
jowych zawodów, stanowi osoba trenerki UMKS-u 
Aleksandry Pustołki. Aleksandra Pustołka pocho
dząca z Ujsół, od prawie 20 lat jest nauczycielką w 
marklowickim gimnazjum i jednocześnie prowadzi 
zajęcia w klubie.

Zaproszenie 
na wernisaż
Pracownicy Gminnej Biblioteki w Mar
klowicach zapraszają wszystkich na wer
nisaż wystawy fotografii Mariana Mielka 
pt: "Jak na Marsie", który odbędzie się 1 
marca 2007 r, (czwartek) o godz. 18.00.

Wystawa stanowi trzecią część cyklu tematycz
nego w skład którego wchodziły wystawiane wcze
śniej: "Nie tylko węglem..." oraz "Sól ziemi".

Fotografie będzie można oglądać do 4 kwietnia
2007 r. w galerii "Przy książkach" w godzinach pra
cy Biblioteki.

(Ciąg dalszy ze strony 5)
nawczego), wobec niedookreślonego terminu utraty mandatu, 
zwłaszcza przy niechybnych odwołaniach zainteresowanych 
osób od poszczególnych decyzji dotyczących utraty mandatu; 
na marginesie: formalnie rzecz biorąc termin wygaśnięcia man
datów ex lege upłynął, zanim wszczęto debatę w tej sprawie, 
zatem zagrożenie to jest bardzo duże;

d) Dodatkowo trzeba stwierdzić, że:
- wprowadzone zmiany w przepisach wyborczych są ewidentnie 

niezgodne z przep isam i sam orządowych ustaw  ustro jo
wych, które przewidują:
• możliwość spóźnienia przy złożeniu wymaganych oświad

czeń,
• możliwość złożenia wyjaśnień przez osobę, która się spóź

niła (z czego z kolei wynika możliwość uznania tych wyja
śnień i odmowy stwierdzenia przez radę wygaśnięcia man
datu);

- wprowadzone pochopnie zmiany powodują ewidentne zró żn i
cowan ie wobec prawa osób  działających w sam orządzie
(inna jest sytuacja wójta/burmistrza, inna członków kolegial
nych organów wykonawczych, jeszcze inna - radnych itd.). 

Podsum ow ując trzeba podkreślić, że:
- wprowadzona sankcja utraty mandatu pozostaje w rażącej dys

proporcji do rodzaju „przewinienia” - spóźnienia (także ze 
względów obiektywnych) w złożeniu oświadczenia o charakte
rze informacyjnym; narusza to zasadę proporcjonalności 
(racjonalności) w stanowieniu prawa; naszym zdaniem utrata 
mandatu byłaby uzasadniona jedynie przy odmowie złożenia 
oświadczenia, a nie przy spóźnieniu (za które jest przewidzia
na inna, adekwatna sankcja);

- ta niezwykle rygorystyczna sankcja została wprowadzona po
chopnie, co spowodowało m.in.:
• ko lizję tych przep isów  z przepisami ustrojowymi dla JST,
• niebezpieczeństwo różn ic w interpretacji przepisów, 

zwłaszcza w odniesieniu do wprowadzanych terminów,
• n ierów ność osób dotykanych tą sankcją w obec prawa,
• nie został wprowadzony obowiązek wezwania do złożenia 

oświadczenia przed upływem terminu, co - przy tak poważ
nej sankcji - powinno mieć miejsce,

została zatem naruszona zasada przyzwoitej legislacji:
-  nie została uwzględniona zasada respektowania dobra ogółu, 

poprzez:
• spowodowanie nieuzasadnionej niestabilności organów 

JST,
• spowodowanie zagrożenia dla legalności działania JST.

Wprowadzona w II czytaniu, bez należytego przygotowania, popraw
ka ma - naszym zdaniem - wszelkie cechy przypadkowości i dowolno
ści, o czym świadczą argumenty przytoczone w załączonych opiniach 
prawnych. Działanie takie było wielokrotnie zakwestionowane w orzecz
nictwie Trybunału Konstytucyjnego.

W tej sytuacji uważamy, że najwłaściwszym działaniem, które powin
no być podjęte jak najprędzej przez ustawodawcę, byłoby szybkie 
uchwalenie ustawy „abo licy jne j” , zwłaszcza że chodzi tu nie tylko o in
teres osób dotkniętych wadliwą legislacją, ale przede wszystkim zainte
resowanych społeczności lokalnych i demokracji lokalnej w ogóle. Jak 
dotąd jednak brakuje woli politycznej do podjęcia takich działań, co jest 
tłumaczone koniecznością przestrzegania zasady niedziałania prawa 
wstecz. Wypada przypomnieć, że zasada ta nie ma charakteru absolut
nego, co więcej - odstępstwa od niej są przewidziane w przepisach do
tyczących zasad stanowienia prawa.

W zaistniałej sytuacji - wobec niepodjęcia proponowanych działań 
abolicyjnych, zw racam y się do Pana Profesora o rozważenie m ożli
w ośc i jak na jszybszego w ystąp ien ia do Trybunału Konstytucyjnego 
w tej spraw ie.

Łączę wyrazy szacunku 
Ryszard Grobelny 

Prezes Związku Miast Polskich
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„Kto piwa nie pije ...”
Marklowickie Gwarki - impreza o charakterze kulturalno- 
rozrywkowym, ma już swoich stałych uczestników, a XIV 
Gwarki znalazły wielu nowych. O Gwarkach słychać wiele 
dobrego, stąd cieszą się niegasnącym powodzeniem nie tylko 
wśród mieszkańców Marklowic. Organizatorzy dbają o do
brą zabawę i pełen humoru repertuar, wprowadzając wiele 
nowych pomysłów.

XIV Karczma odbywała się tym ra
zem, nie w listopadzie, a na początku 
stycznia, w wypełnionej po brzegi gmin
nej sali sportowej. Ławy maszynową i 
górniczą tworzyli 
wszyscy uczestnicy 
wraz z gośćmi, 
którzy chętnie włą
czali się do śpiewu
i wspólnej zabawy.

Gwarki trady
cyjnie otworzył 
Wójt Gminy Mar
klowice Tadeusz 
C hrószcz. Jak 
gwarkowska trady
cja każe - zanim 
rozległy się śpie
wy, zanim przystą
piono do rywaliza
cji ław - chwilą ci
szy uczczono pa
mięć wszystkich 
zmarłych i pole
głych górników w 
kopalni Halemba.

Wśród wielu gości na tegoroczne 
Gwarki zawitali m.in.: poseł na Sejm RP 
Henryk Siedlaczek, dyrektor kopalni 
"Marcel" Andrzej 
Badaj, a także przed
stawiciele wielu in
stytucji i firm na co 
dzień współpracują
cych z Gminą Mar
klowice.

Karczmie prze
wodniczył jak przed 
rokiem
Schimmelpfennig, a 
obok niego zasiedli 
pod Starą Strzechą 
Adam Kryst i Marian 
Filipowski. Tuż po 
powołaniu starej 
strzechy, ku zasko
czeniu biesiadników 
na salę wkroczyli 
trzej królowie poszu
kujący dzieciątka w 
żłobie, co przypomniało o niedawnych 
świętach i czasie kolędowania oraz skła
dania sobie życzeń. W imieniu organizato
rów życzenia po staropolsku . złożyła

wach piwnych nieomylne prezydium" do
konało degustacji piwa, które miało być 
gwarkom podane. Jak uznało Prezydium, 
dostarczone piwo było za ciepłe, dlatego 

przedstawiciel tyskich 
browarów Piotr Łapa, zo
stał za karę wysłany na 
piwne obmycie.
Jak co roku na Gwarkach 
sprawdzono obecność 
chrześniaków, czyli gwar
ków, którym nadano imio
na na wcześniejszych spo
tkaniach. Przez obmycie 
piwne nowymi chrześnia
kami zostali: Grażyna i 
Bronisław Capłap.
Kaci krążący po sali w 
m ig w y c h w y ty w a li  
wszystkich, którzy prze
szkadzali w zabawie, lub 
nie włączali się do śpiewu, 
c i b y w a li karani 
„sznupaniem tabaki”, a w 
niektórych przypadkach 
zakuwano ich w dyby lub 

stawiano pod pręgierzem. Dostało się rów
nież tym, którzy stawili się na karczmę w 
niestosownym ubraniu, lub niekomplet

nym mundurze górniczym. 
Wśród przeprowadzanych 
przez ławy punktowanych 
konkursach nie zabrakło za
wodów wędkarskich o pu
char prezesa karczmy, które 
mają zapoczątkować praw
dziwe zawody wędkarskie o 
puchar Wójta Gminy Mar
klowice.
Na zakończenie imprezy or
ganizatorzy podziękowali 
wszystkim, którzy w jaki
kolwiek sposób przyczynili 
się do organizacji Gwarków. 
Zanim zaśpiewano "Czas do 
domu czas" wszyscy gwar
kowie wyszli na parkiet, by 
w przyjacielskim kole, za
nucić pieśń wesołą.
Po oficjalnym podaniu wy

niku rywalizacji ław, który najczęściej jest 
remisowy, rozpoczęła się zabawa taneczna 
trwająca do białego rana.

wszystkim uczestnikom Czesława Somer- 
lik.

Kontrapunktem ławy górniczej był 
Grzegorz Radecki, a kantorkami Zofia Ra

decka i Danuta Schimmelpfennig, zaś w 
ławie maszynowej kontrapunktem był 
Bronisław Capłap, a kantorkami Grażyna

Capłap i Czesława Somerlik.
Na wstępie Herold tradycyjnie zapo

znał wszystkich z obyczajami panującymi 
na Gwarkach, po czym "wysokie a w spra
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Podziękowania dla parlamentarzystów
12 lutego br. w Auli Gimnazjum, w Marklowicach odbyło się spotkanie prezydentów, burmistrzów, wójtów 
i przewodniczących rad gmin górniczych z naszego regionu z senatorem Antonim Motyczką i posłem na 
Sejm Henrykiem Siedłaczkiem. Organizatorem spotkania było Stowarzyszenie Gmin Górniczych w Polsce.

Zarówno 
Antoni Mo- 
tyczka, jak i 
Henryk Sie- 
dlaczek nale
żą do grona 
parlamenta
rzystów ze 
Śląska, któ
rzy w szcze
gólny sposób 
zaangażowa
ni są w spra
wy i proble
my społecz
ności gmin 
górniczych.
To dzięki ich 
postawie w Sejmie i Senacie udało się w 
ostatnim okresie rozwiązać bardzo istotne 
problemy rzutujące na funkcjonowanie 
gmin, na terenie których wydobywany jest 
węgiel kamienny. Za tę postawę przedsta
wiciele gmin gorąco podziękowali Anto
niemu Motyczce i Henrykowi Siedlaczko- 
wi.

Na spotkaniu nasi parlamentarzyści 
mówili o swojej działalności ustawodaw
czej. Wiele uwagi poświęcili przedstawie
niu spraw dotyczących gmin górniczych, 
których losy ważyły się w ostatnim okre
sie w Sejmie. Było to uchwalenie pod ko
niec ubiegłego roku przepisu zwalniające

go poszkodowanych z tytułu szkód, z obo
wiązku wnoszenia opłaty sądowej, w 
przypadku dochodzenia przez nich w są
dzie naprawy szkód górniczych. Na po
czątku tego roku ważyły się losy zwolnie
nia opłaty eksploatacyjnej z podatku jano
sikowego (o czym piszemy na str. 3). 
Omawiano także problemy, które wyma
gają w dalszym ciągu rozwiązania. Jest to 
kwestia ustawy o planowaniu i zagospoda
rowaniu przestrzennym. Szereg rozwiązań 
proponowanych w tym zakresie, zarówno 
przez Sejm poprzedniej kadencji, jak i 
obecny sprawia, że nie jest znany jeszcze 
ostateczny kształt tej bardzo istotnej dla

gmin ustawy. W tej sprawie gminy górni
cze stoją na stanowisku, aby skutki wyni
kające z udzielonej koncesji na rzecz da
nego przedsiębiorstwa, które muszą być 
wprowadzone na etapie przygotowywania 
planu zagospodarowania przestrzennego 
w gminie nie obciążały samorządu, ale or
gan, który domaga się zmian w planie.

Parlamentarzyści przybliżyli również 
zebranym kulisy procedowania nad wspo
mnianymi wyżej ustawami oraz przedsta
wili współpracę w tym zakresie z innymi 
klubami w Sejmie i Senacie.

Dodatni 
przyrost 
naturalny
Od kilku już lat w Marklowicach od
notowywany jest dodatni przyrost na
turalny. Tak było również w ubie
głym roku

W 2006 roku w naszej gminie urodziło się 56 
dzieci. Zmarło 34 mieszkańców. Zameldowało 
się w Marklowicach 71 nowych mieszkańców i 
tyleż samo się z nich wymeldowało w ubiegłym 
roku.

Na koniec grudnia 2006 roku Marklowice 
liczyły 5.220 mieszkańców, tj. o 28 więcej niż 
na koniec 2005 roku.

Bezpłatne badania
W ramach „Ogólnopolskiego programu aktywnej profilaktyki 
raka macicy” mieszkanki województwa śląskiego w wieku od 
25-59 lat mogą wykonać bezpłatne badania.

Badania cytologiczne są wykonywane bez skierowania w ramach „Programu 
profilaktyki” w 137 przychodniach na terenie Śląska. W naszym regionie bez
płatne badania można wykonać w:
•  Pszowie przy ulicy Andersa 22 w Niepublicznym Zakładzie Opieki Zdro

wotnej VITAMED, tel. 032 729-13-15
•  Rydułtowach przy ulicy Plebiscytowej 47 w Zespole Opieki Zdrowotnej, tel.

032 457-81-40
•  Wodzisławiu Śl. przy ulicy Leszka 10 w Niepublicznym Zakładzie Opieki 

Zdrowotnej ALMED, tel. 032 456-67-42, przy ulicy Armii Ludowej 1 w Nie
publicznym Zakładzie Opieki Zdrowotnej JARO, tel. 032 456-90-16, przy 
ulicy 26 Marca 164 w Niepublicznym Zakładzie Lecznictwa i Profilaktyki Ja
nusz Wójcicki, tel. 032 455-36-45, przy ulicy Żeromskiego 18a w Niepu
blicznym Zakładzie Opieki Zdrowotnej Poradnia K na Żeromskiego, tel. 032- 
455-25-65
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Gminny 
Ośrodek Sportu
Niewątpliwie największą inwestycją, której budowę zakończo
no w ubiegłym roku w Marklowicach był Gminny Ośrodek 
Sportu. GOS będzie nie tylko miejscem organizacji imprez 
sportowych, będzie również miejscem dla imprez kultural
nych i rekreacyjnych.

Pod koniec roku mieszkańcy 
Marklowic mogli zobaczyć jak pre
zentuje się nowy obiekt. Jego oficjal
ne otwarcie zaplanowano na przeło
mie maja i czerwca br. O szczegó
łach otwarcia GOS poinformujemy 
naszych Czytelników w kwietnio
wym numerze „Kuriera Marklowic- 
kiego”.

Gminny Ośrodek Sportu w za
kresie, w którym był realizowany w 
zeszłym roku, a więc modernizacja 
płyty boiska, budowa parkingów, 
oświetlenie boiska treningowego, ka
nalizacja deszczowa, a przede 
wszystkim budynek trybun wraz z 
całym zapleczem ma już decyzję po
wiatowego inspektora nadzoru bu
dowlanego na użytkowanie. Decyzja 
ta wydana została na początku tego 
roku.

Gmina ogłosiła trzeci już z kolei 
przetarg na wyposażenie GOS, gdyż 
poprzednie dwa nie dały efektu. 
Przedmiotem zamówienia przetargo
wego jest dostawa i montaż mebli i 
wyposażenia do nowo wybudowane
go budynku, a w szczególności po
mieszczeń biurowych, szatni dla 
sportowców, zaplecza odnowy biolo
gicznej, łaźni i sanitariatów, zaplecza 
magazynowego i innych. W tym ro
ku wykonany zostanie monitoring i

system alarmowy obiektu. Na te za
danie ogłoszony został już przetarg.

Jak powiedział Piotr Galus za
stępca wójta Marklowic: - Ten etap 
budowy Gminnego Ośrodka Sportu 
został zamknięty. Wyznaczone zostały 
jeszcze rozwojowo dwa następne eta
py rozbudowy GOS-u, których reali
zację planuje się sfinansować ze 
środków unijnych w ramach priory
tetu IX zdrowie i rekreacja. Te etapy 
obejmować mają zagospodarowanie 
terenów rekreacyjnych od strony uli
cy Zana do boiska treningowego. W 
planie jest przygotowanie placu za
baw dla dzieci, boisko do tenisa lub 
boisko wielofunkcyjne. Zamierza się 
postawić halę sportową z lekkiej 
konstrukcji bez zaplecza, gdyż pełne 
zaplecze jest w budynku przy boisku 
głównym. Wykonanie tego etapu za
mknęłoby ostatecznie budowę Gmin
nego Ośrodka Sportu w Marklowi
cach.

— W tym roku zaplanowano w 
budżecie środki na przygotowanie 
dokumentacji technicznej i przygoto
wanie wniosku o datację na ten cel 
ze środków Unii Europejskiej. Jeżeli 
wniosek zostanie przyjęty, kontynu
acja rozbudowy Gminnego Ośrodka 
Sportowego zaplanowana jest na rok
2008 —  dodaje Piotr Galus.

P ierw szy etap  
je s t rea lizow any
Pod koniec ubiegłego roku rozstrzy
gnięty został przetarg na budowę 
pierwszego etapu Tropikalnej Wy
spy, a więc prace przy jego realizacji 
ruszyły.

Na wykonanie tego zadania oferty złożyły 
dwie firmy. Jedna z firm wyceniła swoje usługi 
na kwotę 9 min zł, druga na kwotę 8,1 min zł. 
Ze względu na cenę, która była najistotniejszym 
kryterium wyboru wykonawcy, komisja przetar
gowa wybrała przedsiębiorstwo Promil z Janko
wie, które złożyło najkorzystniejszą ofertę.

Tegoroczna zima sprzyja budowlańcom, 
prace przy realizacji pierwszego etapu budowy 
Tropikalnej Wyspy trwają, a zgodnie z podpisa
ną umową inwestycja ma być gotowa pod ko
niec 2007 roku.

Przypomnijmy, że na zagospodarowanie 
Placu Centralnego Marklowice uzyskały znacz
ne środki z funduszy Unii Europejskiej w kwo
cie ponad 7 min zł. Pierwszy etap budowy Tro
pikalnej Wyspy obejmuje swoim zasięgiem za
gospodarowanie Placu Centralnego, na którym 
znajdzie się wiele atrakcji, szczególnie dla tzw. 
turystyki weekendowej oraz dla zaspokojenia 
potrzeb rekreacji ruchowej dzieci i młodzieży.

Nowe ulice
Od kilku lat w Marklowicach sukce
sywnie udostępniane są nowe tereny 
pod budownictwo mieszkaniowe. Po 
zachodniej stronie Wiosny Ludów wy
dzielane są nowe działki budowlane i 
nowe dojazdy do nich, które z czasem 
zaczynają pełnić funkcję drogi.

Kolejnym krokiem jest porządkowanie nazew
nictwa i nadanie tym drogom nazw. Rada Gminy 
Marklowice na styczniowej sesji podjęła uchwałę 
w sprawie nadania nazw dwóm nowym ulicom, tj. 
ulica Środkowa i ulica Zielona.

Tej ostatniej nie było jeszcze dwa lata temu, 
były tam pola. Teraz wybudowano przy niej kilka 
nowych domów, które są już zgłaszane do użytko
wania, stąd muszą mięć nadane numery porządko
we i nazwę ulicy przy której stoją.

Nowa ulica Środkowa do tej pory widniała ja
ko ulica boczna Orlej. Teraz ulica ta stanowi 
główną oś wewnętrzną terenu między Orlą a Wan- 
tuły, czyli jej nazwa nie jest przypadkowa.
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Czesław Fi rut
we władzach powiatowych OSP

PPOŻ Powiatu Wodzisławskiego” nada
wanego przez Radę Powiatu Wodzisław
sk ieg o . O dznakę o g ó ln o p o lsk ą  
„Pielgrzymka Strażaków do Matki Boskiej 
Częstochowskiej na Jasną Górę” wręczo
no ks. proboszczowi Januszowi Jojko, a 
uchwałą Zarządu Powiatowego OSP po
wołano ks. Janusza Jojko na kapelana Po

wiatu Wodzisław
skiego Ochotni
czych Straży Po
żarnych.
9 stycznia br. w 
remizie w Mar
klowicach odbyło 
się walne zebranie 
spraw ozdaw cze 
OSP. Strażacy za
poznali się z rocz
nym sprawozda
niem, które przed
stawił Czesław Fi- 
rut, a Artur Wła- 
darz przedstawił 
sprawozdanie z 
działalności mar- 
klowickiej OSP. 
W ubiegłym roku 
nasza jednostka 
brała udział w 33 
akcjach (w 2005 

roku w 16).
Obecny na zebraniu Kazimierz Mu- 

sialik komendant powiatowy PSP wysoko 
ocenił działalność marklowickiej jednostki 
w 2006 roku.

Strażacy zapoznali się także z plano
wanymi działaniami na bieżący rok.

Pod koniec ubiegłego roku w Ochotniczej Straży Pożarnej w Rogowie
odbył się zjazd zarządu powiatowego OSP.

Na zjeździe mar- 
klowickich strażaków 
ochotników reprezen
towali Czesław Firut 
prezes OSP i Artur 
Władarz naczelnik 
OSP. W Rogowie 
wybrano nowe wła
dze zarządu Powiato
w e g o  Z w ią zk u  
Ochotniczych Straży 
Pożarnych. W nowej 
pięcioletniej kadencji 
na funkcję prezesa 
powiatowego zarządu 
OSP wybrany został 
Jerzy Szkatuła. Cze
sław Firut wybrany 
został do prezydium 
zarządu oddziału po
wiatowego w Wodzi
sławiu Śl.

W grudniu ubiegłego roku w OSP w 
Marklowicach odbyło się spotkanie opłat
kowe, na które zaproszeni zostali wszyscy 
marklowiccy strażacy, a także komendant 
powiatowy Państwowej Straży Pożarnej 
Kazimierz Musiolik, prezes powiatowy 
OSP Jerzy Szkatuła, starosta Powiatu Wo

dzisławskiego Jerzy Rosół, przewodniczą
cy Rady Powiatu Eugeniusz Wala, Wójt 
Gminy Tadeusz Chrószcz, kapelan straża
ków ks. proboszcz Janusz Jojko. Spotka
nie to było również okazją do wręczenia 
Tadeuszowi Chrószczowi i Jerzemu Szka
tule medalu „Zasłużony dla Ochrony

z  PRAC
RADY GMINY MARKLOWICE

I Sesja Rady Gminy Marklowice
27 listopada 2006 r.

Jolanta Mrozek — przewodnicząca Gminnej Komisji Wybor
czej w Marklowicach wręczyła radnym zaświadczenia o wybo
rze na radnego, po czym złożono uroczyste ślubowanie.
Rada Gminy wybrała przewodniczącego rady oraz przewodni
czących komisji.

II Sesja Rady Gminy Marklowice
5 grudnia 2006 r.

Posiedzenie rady rozpoczęła uroczystość wręczenia przez 
Jolantę Mrozek zaświadczenia Tadeuszowi Chrószczowi o 
wyborze na Wójta Gminy Marklowice, a następnie złożenia 
ślubowania przez wójta.
Rada Gminy przyjęła uchwały w sprawie:
• Ustalenia regulaminu wynagradzania nauczycieli w szkołach 

i placówkach prowadzonych przez Gminę Marklowice na
2007 rok.

• Ustalenia wzoru deklaracji podatku od nieruchomości.
•  Stawek podatku od nieruchomości.

§1
Stawki podatku na terenie Gminy Marklowice wynoszą rocz
nie:
1. Od budynków mieszkalnych lub ich części od 1 m kw. po

wierzchni użytkowej — 0,52 zł.
2. Od budynków lub ich części związanych z prowadzoną dzia

łalnością gospodarczą, oraz od budynków mieszkalnych lub 
ich części zajętych na prowadzenie działalności gospodar
czej: od 1 m kw. — 500 m kw. powierzchni użytkowej — 
15,40 zł, od różnicy ponad 500 m kw. powierzchni użytko
wej — 18,60 zł.

3. Od budynków ich części zajętych na prowadzenie działalno
ści gospodarczej w zakresie obrotu kwalifikowanym materia
łem siewczym od 1 m kw. powierzchni użytkowej — 8,66 zł.

4. Od budynków lub ich części zajętych na prowadzenie dzia
łalności gospodarczej w zakresie udzielania świadczeń 
zdrowotnych od 1 m kw. powierzchni użytkowej — 3,75 zł

5. Od budynków mieszkalnych zajętych na garaże środków 
transportowych będących własnością lub w posiadaniu osób 
fizycznych od 1 m kw. powierzchni użytkowej — 0,56 zł.

6. Od pozostałych budynków lub ich części zajętych na garaże 
środków transportowych będących własnością lub w posia
daniu osób fizycznych od 1 m kw. powierzchni użytkowej — 
3,50 zł.

7. Od pozostałych budynków lub ich części wyżej nie wymie
nionych, w tym zajętych na prowadzenie odpłatnej statuto
wej działalności pożytku publicznego przez organizacje po
żytku publicznego oraz budynków gospodarczych będących 
własnością lub w posiadaniu osób fizycznych nie wykorzy
stanych do prowadzenia działalności gospodarczej od 1 m 
kw. powierzchni użytkowej — 3 ,50 zł

8. Od budynków lub ich części związanych z działalnością

(Ciąg dalszy na stronie 11)
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Złote medale
dla małżeńskich par
Trzy pary małżeńskie z Marklowic odebrały złote medale 
za długoletnie pożycie małżeńskie.

Łucja i Bolesław Strączek, Stefania i Józef Polok oraz Weronika i 
Paweł Kermel w Urzędzie Stanu Cywilnego w Wodzisławiu Śląskim, pod 
koniec stycznia br. uhonorowani zostali tym wyróżnieniem. Medale za dłu
goletnie pożycie małżeńskie przyznawane są przez prezydenta RP. W jego 
imieniu wręczył je parom jubilatów, Tadeusz Chrószcz wójt Gminy Mar
klowice na uroczystym spotkaniu, w którym oprócz naszych jubilatów 
uczestniczyło siedem par małżeńskich z Wodzisławia Śl, które z rąk prezy
denta miasta Wodzisławia Śl. otrzymały złote medale. Oprócz medali jubi
laci odebrali gratulacje i kwiaty, wysłuchali koncertu zespołu „Nie dajmy 
się”, a potem udali się na wspólny poczęstunek.

Święto Patrona
3 listopada br. cała społeczność gimnazjalna

obchodziła uroczystość Patrona Szkoły 
profesor Moniki Gruchmanowej.

Co roku święto Patrona Gimnazjum przypada na listo 
pad, bo w tym miesiącu urodziła się profesor Moniki 
Gruchmanowa. Obchody święta rozpoczęły się mszą w in 
tencji zmarłej pani profesor. Na uroczystość przybył prof 
Bohdan Gruchman mąż patronki szkoły oraz przedstawi 
ciele władz gminy.

W związku z przygotowaniami do święta w szkole od 
był się międzyklasowy konkurs z wiedzy o patronie. 
Uczniowie wykonali prace plastyczne, ponadto wspólnie z 
nauczycielami na korytarzu szkoły przygotowali gabloty 
poświęcone swojej patronce. Opracowali również drzewo 
genealogiczne rodzin: Mrozów i Gruchmanów.

Uroczysta akademia miała formę filmu przygotowane
go w oparciu o materiały zgromadzone i nagrane na wy
cieczce w Poznaniu. Uczniowie mogli zobaczyć miejsca, 
w których żyła i działała profesor Gruchmanowa oraz 
ważniejsze obiekty miasta Poznania. Ponadto gimnazjali
ści na filmie zobaczyli poznańskie wyższe uczelnie. Warto 
w tym miejscu zaznaczyć, iż wśród absolwentów marklo- 
wickiego Gimnazjum doczekaliśmy się pierwszego stu
denta na Uniwersytecie im. Adama Mickiewicza w Pozna
niu, którym jest Krzysztof Mierzyński.

Dalsza część prezentacji miała formę montażu po- 
etycko-muzycznego, poświęconego patronce szkoły. 
Wzruszony profesor Gruchman osobiście wręczał na
grody finalistom konkursu wiedzy o patronie. Ponadto, 
jako fundator stypendium naukowego, gratulował 
uczniom i zapoznał się z osiągnięciami stypendystów w 
bieżącym roku szkolnym.

(Ciąg dalszy ze strony 10) 
gospodarczą czasowo nieczynną (zawieszoną) od 1 m kw. 
powierzchni użytkowej —  3,50 zł.

9. Od budowli —  2 proc. ich wartości.
10. Od 1 m kw. powierzchni gruntów:

a) związanych z prowadzoną działalnością gospodarczą, 
bez względu na sposób zakwalifikowania w ewidencji 
gruntów i budynków —  0,68 zł,

b) pozostałych gruntów w tym zajętych na prowadzenie 
odpłatnej statutowej działalności pożytku publicznego 
przez organizacje pożytku publicznego —  0,18 zł,

c) pod jeziorami, zajętych na zbiorniki wodne retencyjne 
lub elektrowni wodnych od 1 ha powierzchni —  3,65 zł.

§ 2
Zwalnia się z podatku od nieruchomości:
1) grunty, za wyjątkiem związanych z prowadzeniem działal

ności gospodarczej, określone w ewidencji gruntów i bu
dynków jako:
a) grunty pod wodami powierzchniowymi stojącymi, ozna

czone symbolem —  Ws,
b) grunty (tereny różne) oznaczone symbolem —  Tr,
c) grunty oznaczone symbolem (drogi) - dr.

2) grunty, budynki lub ich części:
a) zajęte przez jednostki budżetowe na cele związane z 

realizacją zadań statutowych,
b) stanowiące mienie gminy nie oddane w posiadanie za

leżne, z zastrzeżeniem pkt. 2a,
c) wykorzystywane na cele związane z ochroną porządku 

publicznego z wyjątkiem zajętych na działalność gospo
darczą,

d) zajęte na działalność w zakresie ochrony przeciwpoża
rowej z wyjątkiem zajętych na działalność gospodarczą,

e) wykorzystywane na promocję Gminy przez stowarzysze
nia nie prowadzące działalności gospodarczej, a utrzy
mujące się ze składek członkowskich.

• Zmian w budżecie Gminy Marklowice na 2006 rok.

III Sesja Rady Gminy Marklowice
21 grudnia 2006 r.

Rada Gminy przyjęła uchwały w sprawie:
• Ustalenia warunków pracy i płacy Wójta Gminy Marklowice.
• Zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszka

niowego zasobu Gminy Marklowice.
• Wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargo

wego trybu zawarcia umowy na dzierżawę nieruchomości 
gruntowej stanowiącej własność Gminy Marklowice dla ce
lów poprawy zagospodarowania nieruchomości sąsiedniej: 
KW NR 51.689-W, część działki nr 5/30, k. m. 7, obręb Mar
klowice Górne —  powierzchnia dzierżawionego gruntu wy
nosi 0,0060 ha.

• Strategii rozwoju gminy Marklowice „Marklowice 2020: stra
tegia rozwoju gminy".

• Przyjęcia programu współpracy Gminy Marklowice z organi
zacjami pozarządowymi i innymi organizacjami prowadzący
mi działalność pożytku publicznego na rok 2007.

• Przyjęcia „Gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania

(Ciąg dalszy na stronie 12)

Kurier Marklowicki nr 52 str. 11



W GMINIE

Podsumowanie współzawodnictwa
Pod koniec ubiegłego roku w auli Gimnazjum w Marklowicach odbyła się uroczystość podsumowania ry
walizacji sportowej uczniów szkół podstawowych i gimnazjów za rok szkolny 2005/2006.

Do auli marklowic- 
kiego gimnazjum zje
chali przedstawiciele 
zarządu wojewódzkiego 
Szkolnych Zespołów 
Sportowych -  Stefan 
Adamczyk oraz powia
towego SZS - Grzegorz 
Miller, przedstawiciele 
władz samorządowych, 
w tym Wójt Gminy 
Marklowice, dyrektorzy 
szkół oraz nauczyciele 
wychowania fizycznego 
całego powiatu wodzi
sławskiego. Całoroczna 
rywalizacja sportowa 
odbywała się pod patro
natem Powiatowego 
Szkolnego Związku 
Sportowego.

We współzawod
nictwie w roku 2005/-
2006 wzięło udział 20 gimnazjów oraz 28 
szkół podstawowych. Około 1400 
uczniów startowało w 14 konkurencjach 
sportowych. Największą popularnością 
cieszyły się biegi przełajowe, rozgrywki 
piłki nożnej, ręcznej, siatkówki, tenisa sto
łowego oraz zawody lekkiej atletyki. W 
kategorii szkół podstawowych i gimna

zjów bezkonkurencyjny okazał się Zespół 
Szkół Sportowych z Radlina, który zajął I 
miejsce. W kategorii szkół podstawowych
II miejsce zajęła SP nr 1 w Pszowie, 111 
miejsce SP nr 1 w Marklowicach. W kate
gorii gimnazjów na II miejscu uplasowało 
się Gimnazjum nr 3 w Wodzisławiu Śl., 
na III miejscu Gimnazjum w Pszowie, IV

-  Gimnazjum 2 Ryduł
towy, natomiast Gimna
zjum w Marklowicach 
zajęło miejsce V. 
Grzegorz Miller wręczał 
puchary, dyplomy oraz 
nagrody, gratulował 
sukcesów nauczycielom 
oraz dyrektorom szkół, 
tym samym zachęcał ich 
do dalszej współpracy w 
nowym roku szkolnym. 
Ciepłe słowa zostały 
skierowane również do 
władz samorządowych, 
które nie żałują środków 
na rozwój kultury fi
zycznej, dbają o obiekty 
sportowe oraz finansują 
wiele zajęć i działań o 
charakterze sportowym. 
Nasi gimnazjaliści za
prezentowali program 

artystyczny przygotowany pod kierunkiem 
Aleksandry Pustołki, który w myśl senten
cji: „Ruch jest w stanie zastąpić prawie 
każdy lek, ale wszystkie leki razem wzięte 
nie zastąpią ruchu” podkreślał walory i 
korzyści płynące z uprawiania sportu. Wy
stąpił również zespół muzyczny Coda pro
wadzony przez Ewę Skupień.

(Ciąg dalszy ze strony 11)
problemów alkoholowych na rok 2007".

• Przyjęcia „Gminnego programu przeciwdziałania narkomanii 
na lata 2 0 0 6 -2 0 1 0 ” .

• Budżetu Gminy Marklowice na 2 0 0 7  rok.
1. Ustala się dochody budżetu Gminy Marklowice w wyso

kości 17.400.000 zł.
2. Ustala się wydatki budżetu Gminy Marklowice w wysoko

ści 20.600.000 zł
3. Ustala się rozchody budżetu Gminy Marklowice w wyso

kości 100.000 zł
4. Ustala się przychody budżetu Gminy Marklowice w wyso

kości 3.300.000 zł.
♦ Tworzy się ogólną rezerwę budżetową w wysokości 

100.000 zł.
♦ Wprowadza się do budżetu gminy subwencję oświatową 

z budżetu państwa w wysokości przewidywanej na kwo
tę 2.791.071 zł

♦ Wprowadza się do budżetu gminy przewidywaną dotację 
celową otrzymaną z budżetu państwa na realizację za
dań bieżących z zakresu administracji rządowej oraz 
innych zadań zleconych w gminie w wysokości 
1.029.315 zł.

♦ Wprowadza się do budżetu gminy przewidywaną dotację 
celową otrzymaną z budżetu państwa na realizację wła
snych zadań bieżących gmin w wysokości 86.724 zł.

♦ Wprowadza się do budżetu gminy przewidywaną dotację 
z powiatu na zadania bieżące realizowane na podstawie 
porozumień między jednostkami samorządu terytorialne

go w wysokości 7.950 zł.
♦ Ustala się plan przychodów i wydatków Gminnego Fun

duszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w wy
sokości 55.000 zł.

1. Ustala się przychody z tytułu wydawania zezwoleń na 
sprzedaż napojów alkoholowych w wysokości 85.000 zł.

2. Ustala się wysokość wydatków na realizację zadań okre
ślonych w Gminnym Programie Profilaktyki i Rozwiązywa
nia Problemów Alkoholowych w wysokości 78.000 zł

3. Ustala się wysokość wydatków na realizację zadań okre
ślonych w Gminnym Programie Przeciwdziałania Narko
manii w wysokości 7.000 zł.
♦ Ustala się wielkość dotacji z budżetu na rok 2007 dla 

instytucji kultury w wysokości 102.000 zł.
♦ Ustala się wielkość dotacji dla organizacji pozarządo

wych na zadania gminne realizowane przez te organiza
cje w wysokości 216.000 zł.

♦ Ustala się wysokość dotacji celowej na zadania realizo
wane na podstawie porozumienia z jednostki samorządu 
terytorialnego w wysokości 30.616 zł.

II Sesja  Rady G m iny M ark low ice
30 styczn ia  2007 r.

Rada Gminy przyjęła plany pracy Rady Gminy, plany pracy
komisji problemowych rady oraz uchwały w sprawie:
• Planu zadań inwestycyjnych na 2007 rok.
• Nadania nazw nowo powstałym ulicom: bocznej ulicy Zielo

na, głównej ulicy Środkowa.
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Wybory do 
Izb Rolniczych
Na początku lutego br. wybieraliśmy 
przedstawicieli rolników do Izb Rolni
czych. Z okręgu nr 43 do Rady Powiatowej 
Śląskiej Izby Rolniczej wybrany został Ja
cek Pawelec.

Zgodnie z Uchwałą 
Krajowej Rady Izb Rol
niczych 4 lutego br. od
były się wybory do Rad 
Powiatowych Izb Rolni
czych. Rolników w okrę
gu nr 43, do którego na
leży nasza gmina repre
zentował będzie Jacek 
Pawelec z Marklowic.

Przypomnijmy, że 
Izby Rolnicze podejmują 
wiele bezpośrednich 
działań związanych z 
rolnictwem. Izba Rolni
cza jest to samorząd rol
niczy działający na rzecz 
rozwiązywania proble
mów rolnictwa. Delegaci 
do Izb Rolniczych to 
przedstawiciele rolników 
mający ich reprezento
wać wobec władz pań
stwowych i samorządo
wych. W szczególności 
Izby Rolnicze mają zaj
mować się m. in.: wystę
powaniem z inicjatywą 
w zakresie regulacji 
prawnych dotyczących 
wsi i rolnictwa do orga
nów administracji rządo
wej i samorządu teryto

rialnego, opiniowaniem 
przedstawionych propo
zycji akcji prawnych; 
zbieraniem i sporządza
niem analiz, ocen, opinii
i wniosków z zakresu 
produkcji rolnej i rynku 
rolnego, prowadzeniem 
analiz kosztów i opłacal
ności produkcji rolnej; 
prowadzeniem działań 
na rzecz tworzenia rynku 
rolnego oraz poprawy 
warunków zbytu płodów 
rolnych i produktów rol
nych, promowaniem pro
duktów rolnych na rynku 
krajowym i zagranicz
nym; doradztwem w za
kresie działalności rolni
czej, w zakresie wiej
skiego gospodarstwa do
mowego oraz uzyskiwa
nia przez rolników do
datkowych dochodów; 
doradztwem w zakresie 
produkcji ekologicznej; 
podnoszeniem kwalifika
cji osób zatrudnionych w 
rolnictwie (poprzez orga
nizowanie szkoleń); po
dejmowaniem działań na 
rzecz rozwoju infrastruk-

Kultywują tradycje
Minęły już czasy, kiedy zimową porą gospodynie zbierały 
się na szkubaniu piyrzo.

Koło Gospodyń Wiejskich z 
Marklowic w ramach kultywowa
nia regionalnych tradycji zaprosiło 
do sali parafialnej przy kościele pw. 
Św. BiM „szkubaczki”. Każdego 
popołudnia zbierały się członkinie 
koła, by do późnych godzin wie
czornych szkubać piyrze.

Za skubanie nie bierze się pie
niędzy, bo to nie robota, ale przy
jemne spędzenie zimowych wie

czorów. Jak nakazuje tradycja co
dziennie „szkubaczki” należało 
ugościć.

Przy szkubabiu czas szybko le
ci, bo tu można dowiedzieć się 
wszystkiego o wszystkich, posłu
chać ciekawych opowieści oraz po
śpiewać.

Największą przyjemnością, jak 
powiadają, jest wyspać się na pu
szystych poduszkach i pod nowo 
usypaną pierzyną.

tuiy rolnictwa i wsi, działań na 
rzecz poprawy jakości produktów 
rolnych, na rzecz poprawy warun
ków pracy i bezpieczeństwa w rol
nictwie, na rzecz podnoszenia ja
kości środków i urządzeń stosowa
nych w rolnictwie; współpracą z

innymi organizacjami producentów 
rolnych, z samorządem terytorial
nym; działaniami na rzecz rolni
ków poszkodowanych klęskami 
żywiołowymi.

Jasełka w przedszkolu
Tradycyjnie w okresie świątecznym w wielu placówkach oświatowych wystawiane były jasełka. W naszym 
przedszkolu jasełka cieszyły się ogromnym powodzeniem ze względu na ich nietypową kompozycję.

Znane postaci bajkowe razem z dziećmi wędrowały do Betle
jem niosąc wspólnie w darze dobroć i miłość, zrozumienie i posza
nowanie do drugiego człowieka. Podkład muzyczny, barwne stro
je, choreografia i ciekawe teksty złożyły się na interesujący i wy
soki poziom całego przedstawienia.

Jasełka w wykonaniu dzieci zyskały uznanie nie tylko ze stro
ny rodziców, ale i całej społeczności Marklowic. Wystawione w 
tym roku były trzykrotnie: podczas uroczystości „Gwiazdka w 
Przedszkolu”, w Kościele Parafialnym pod wezwaniem Św. Stani

sława BiM. W Marklowicach w ramach akcji charytatywnej na 
rzecz wychowanka przedszkola poszkodowanego w wypadku dro
gowym i podczas Międzynarodowego Przeglądu Widowisk Bożo
narodzeniowych „Radlińskie Betlejki”.

Przedstawienie wszędzie spotykało się z dużym uznaniem pu
bliczności. W jasełkach brało udział 50 dzieci, a twórcą tego nie
codziennego przedstawienia była Małgorzata Mokrosz - nauczy
cielka przedszkola.
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Zimowy pejzaż mojej miejscowości
W Przedszkolu Publicznym w Marklowicach 2 lutego br., już po raz ósmy odbył się Gminny Konkurs Pla
styczny dla dzieci w wieku przedszkolnym pt. „Zimowy pejzaż mojej miejscowości”. Konkurs organizowa
ny jest w ramach realizacji programu regionalnego „Nasza mała Ojczyzna”.

Przedszkole Publiczne w Marklowi
cach od wielu już lat promuje przywiąza
nie do stron rodzinnych, do kultury i tra
dycji naszego regionu, dlatego w lutym 
ogłoszono Gminny Konkurs Plastyczny, a 
w maju konkurs wiedzy o regionie „Tu 
mieszkam, tu żyję”.

W tym roku na konkurs napłynęło 127 
prac z gmin: Świerklany, Żory, Jastrzębie, 
Wodzisław Śl. i Marklowice. W Komisji 
Konkursowej zasiedli: Czesława Somer- 
lik, Zbigniew Mura, Jerzy Kłosok i Alek
sandra Wieszołek. Komisja miała trudne 
zadanie z wyłonieniem najlepszych prac 
gdyż nadesłane prace prezentowały wyso
ki poziom artystyczny.

W finale konkursu uczestniczyła Mi
rella Grocka, wizytator Kuratorium 
Oświaty i Wychowania w Katowicach 
Delegatury w Rybniku. Dla gości przygo
towano prezentację multimedialną pt. 
„Nasza mała Ojczyzna”, i program arty
styczny w wykonaniu dzieci. Dzieci otrzy

mały dyplomy i nagrody rzeczowe ufun
dowane przez Urząd Gminy Marklowice. 
Wystawę prac plastycznych „Zimowy 
pejzaż mojej miejscowości” można było 
zwiedzać w przedszkolu do 9 lutego.

Laureatami konkursu zostali: katego
ria dzieci 3-4 lat: I miejsce Paulina Misz- 
czyk, II miejsce Patrycja Burszczyk, III 
miejsce Bartosz Hejczyk — wszyscy z PP 
z Marklowic. Wyróżnienie otrzymała 
Wiktoria Rduch. Kategoria dzieci 5 let
nich: I miejsce Paulina Kłosok z PP 
Świerklany Dolne, II miejsce Patrycja 
Mędygrał z PP Marklowice, III miejsce 
Wiktoria Kluczny z PP Żory. Wyróżnienie 
otrzymała Georginia Kłapsia z PP Marklo
wice. Kategoria dzieci 6 letnich: I miejsce 
Mateusz Wita z PP Świerklany Dolne, II 
miejsce Dominika Niemiec z PP nr 1 Wo
dzisław Śl., III miejsce Kinga Frąc z PP nr 
23 Żory. Wyróżnienie otrzymał Arkadiusz 
Ślęzak z PP nr 23 Żory.

To nie jedyne sukcesy w ostatnim

czasie przedszkolaków z Marklowic. Na 
uwagę zasługuje I miejsce Angeliki Kryst 
(4 lata) w ogólnopolskim konkursie pla
stycznym pod patronatem miesięcznika 
„Bliżej Przedszkola” na projekt kartki 
świątecznej i III miejsce dla Patrycji Mę
dygrał (5 lat) w drugim ogólnopolskim 
konkursie plastycznym „Śmieszne wier
szyki łamiące języki”, organizowanym 
przez Polski Związek Logopedów w ra
mach Dni Bezpłatnych Diagnoz Logope
dycznych. Przedszkole ma na swoim kon
cie też dwa wyróżnienia w ogólnopolskim 
konkursie regionalnym „Piękna Nasza 
Polska Cała” dla Georginii Kłapsia (5 lat)
i Patrycji Mędygrał (5 lat).

Te osiągnięcia to efekt systematycznej 
pracy nauczycieli z dzieckiem nad rozwo
jem twórczości nie tylko plastycznej, ale i 
muzycznej, werbalnej i ruchowej. To ko
lejny obszar działalności przedszkola, na 
który kładzie się szczególny nacisk.

Cała Polska 
czyta 
dzieciom
Od początku roku szkolnego 
marklowickie przedszkole bierze 
udział w kolejnej ogólnopolskiej 
akcji „Cała Polska czyta dzie
ciom”.

Spotkania czytelnicze odbywają się w 
Gminnej Bibliotece Publicznej w Marklo
wicach. Koordynatorem całej akcji jest 
Barbara Marszolik, nauczyciel przedszko
la, która jest również autorem programu 
„Jestem Polakiem, jestem europejczy
kiem”, w ramach którego te spotkania się 
odbywają. Jak powiedziała autorka pro
gramu: - Dzieci najpierw muszą znać swój 
region, swój kraj, by następnie mogły po
znawać zwyczaje i kulturę krajów Unii 
Europejskiej. Dlatego tez realizację tego 
programu rozpoczynamy już od najmłod
szych grup wiekowych.

Dzięki dobrej współpracy z Jolantą 
Węglorz dyrektorem Gminnej Biblioteki

Publicznej w Marklowicach, dzieci nie 
tylko poznają zasady pracy biblioteki, 
mechanizm wypożyczania książek, ale 
spotykają się ze znanymi osobistościami 
Marklowic w celu słuchania legend. W 
tym roku legendy dzieciom czytali: Tade
usz Chrószcz wójt Marklowic, Czesława 
Somerlik inspektor Wydziału Spraw Spo
łecznych Urzędu Gminy Marklowice i 
Zbigniew Stencel. Dzieci poznały w tym 
czasie legendy o powstaniu państwa pol

skiego, legendy o Warszawie i legendę o 
Skarbniku.

Spotkania nie tylko mają wymiar dy
daktyczny- poznanie historii naszego kra
ju, wychowawczy- rozbudowanie zamiło
wania do książki i zachęcanie do czytel
nictwa, ale niosą one duży ładunek emo
cjonalny i stają się jedną z tych nielicz
nych chwil w życiu, którą warto zachować 
w pamięci.
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Każdego roku najmłodsi uczniowie SP nr 1 w spo
sób szczególny obchodzą święto babci i dziadka. 
Także w tym roku był to dzień niezwykły.

2 lutego br. w szkole miało miejsce spore wydarzenie, a koor
dynatorami tego spotkania były panie nauczycielki Hofman-Beśka
i Tomiczek.

Babcie i dziadkowie najmłodszych uczniów uczestniczyli w 
wielkim Festiwalu Origami. Świadczyła o tym przepiękna i barw
na dekoracja wykonana tą właśnie techniką. Z papieru były zrobio
ne serca i kwiaty, które dzieci wykonały dla swoich najukochań
szych babć i dziadków. To niezwykłe spotkanie przebiegało pod 
hasłem „Papierowy koncert życzeń”, bo taki właśnie koncert przy
gotowały i zaprezentowały dzieci. Tegoroczny repertuar uroczy
stości był niezwykle różnorodny. Były piosenki, wiersze, tańce, 
przedstawienie, życzenia i kwiaty. Atmosfera towarzysząca wystę
pom świadczyła o niepowtarzalności tego spotkania. Specjalnie 
dla naszych gości został przygotowany poczęstunek.

Na koniec wszyscy uczestnicy spotkania mogli zobaczyć 
prawdziwą niespodziankę. Był to festiwal piosenki dla babć i 
dziadków. To właśnie oni mogli zaprezentować na scenie swoje 
umiejętności i ... zrobili to doskonale. Wszyscy byli zachwyceni.

Występom towarzyszyła prezentacja multimedialna, przedstawia
jąca zdjęcia występujących babć i dziadków z minionych lat. Nie
wątpliwie, w przygotowanie tej uroczystości dzieci włożyły całe 
swoje serduszka. Najmłodsi uczniowie wraz z opiekunami jeszcze 
raz życzą wszystkim babciom i dziadkom zdrowia i wielu radości!

Do kalendarza uroczystości w Szkole Podstawowej 
nr 2 już na stałe wpisany został Dzień Babci i 
Dziadka.

Na co dzień staramy się rozwijać i pogłębiać szacunek dla osób 
starszych i miłość do najbliższych, uczyć dzieci doceniania mądro
ści i tradycji jaką przekazują dziadkowie. Uroczystość z okazji ich 
święta w szkole w dniu 22 i 23 stycznia br. cieszyła się ogromnym 
zainteresowaniem, gdyż udział w niej wzięło 99 babć i dziadków.

Spotkanie było wspaniałym przeżyciem i doświadczeniem dla 
wszystkich uczestników. Dla dzieci - bo uwierzyły w siebie, że są 
wspaniałe, wyjątkowe i kochane przez swoich najbliższych. Dla 
babć i dziadków -  bo uświadomili sobie, jak bardzo są potrzebni 
swoim wnukom i jak przez nich kochani. Dla szkoły -  bo dobrze 
wywiązała się ze swojej pracy, której szczególnym celem jest 
wspomaganie rozwoju dziecka i integracja ze środowiskiem.

Na zakończenie uroczystości pani dyrektor podziękowała wy
jątkowym gościom: babciom i dziadkom za przyjęcie zaproszenia i 
zaprosiła do zwiedzenia szkoły ich wnuków. Dekoracja, kostiumy 
tworzyły wspaniałą atmosferę. Całą imprezę obsługiwało od stro
ny kulinarnej kilka mam, które dbały, aby gościom niczego nie 
brakowało.

Połączył ich patron
Trzy lata temu Szkole Podstawowej nr 2 w 
Marklowicach nadano imię Kornela Maku
szyńskiego.

Nadanie imienia szkole było przyczynkiem do nawiązana 
współpracy z innymi szkołami o tym imieniu. Pierwsze spotka
nie zaprzyjaźnionych szkół odbyło się 7 grudnia 2006 r. w Ze
spole Szkolno Przedszkolnym w Golasowicach, w trakcie które
go dyrektorzy tych szkół przedstawiali swoje placówki. Szkołę 
reprezentowali również uczniowie biorąc udział w konkursie 
czytelniczym pod hasłem „Kornel Makuszyński -  przyjaciel 
dzieci i młodzieży” Dwoje uczniów z naszej szkoły (najmłodsi), 
brało również udział w konkursie, zajmując czwarte miejsce.

W trakcie spotkania omówione zostały plany dalszej współ
pracy pomiędzy „komelowskimi szkołami”.

Dzień Babci i Dziadka
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Ponownie zagrała 
w Marklowicach
14 stycznia br. w całej Polsce po raz XV za
grała Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy.

Orkiestra zagrała również w Marklowicach. Za 
sprawą 71 wolontariuszy, uczniów gimnazjum, którzy 
wytrwale kwestowali, zbierając grosz do grosza, uzbie
rano 9,9 tys. zł.

Podczas finału WOŚP w naszej gminie odbyła się 
również aukcja gadżetów orkiestry, koncert zespołu 
„Tęcza” oraz dyskoteka dla młodzieży gimnazjalnej. 
Koordynatorem całości była Anna Czogała.

Najlepsi gimnazjaliści
Po podsumowaniu wyników i podliczeniu średniej ocen z wszyst
kich przedmiotów za I semestr, wśród uczniów klas I -  III zostali 
wyłonieni najlepsi, którzy zgodnie z tradycją szkoły otrzymali
medale.

Medal złoty za średnią 5,08 otrzy
mali Tomasz Stencel i David Szlufik z 
klasy III a, medal srebrny za średnią
5,0 Marlena Gwóźdź i Klaudia Pod- 
siedlik z klasy II b, Martyna Wawrzy- 
czek z klasy II c, Katarzyna Brach
mańska z klasy III a i Barbara Kopiec 
z klasy III b, zaś medal brązowy za 
średnią 4,9 Wojciech Kowalski i Zdzi
sław Tomiczek z klasy I a, Radomir 
Rogus z klasy I c, Beata Gembalczyk 
z klasy II b, Natalia Piechaczek z kla
sy II c, Karol Kroemer z klasy III a i 
Dominika Strączek z klasy III b

Pod koniec stycznia, specjalnie po

wołana komisja składająca się z na
uczycieli, rodziców i uczniów, rozpa
trzyła wnioski o przyznanie stypendium 
naukowego im. prof. Moniki Gruchma- 
nowej za I semestr roku szkolnego 
2006/2007. Po zapoznaniu się z osią
gnięciami i dokonaniami kandydatów 
wyłoniono trzech stypendystów, są ni
mi Tomasz Stencel i David Szlufik z 
klasy III a oraz Marlena Gwóźdź z 
klasy II b.

Tomasz Stencel z klasy III a za
kwalifikował się do finału Wojewódz
kiego Konkursu Przedmiotowego z 
Geografii.

Szkoła z tradycją
Gimnazjum w Marklowicach wzięło udział w ogólnopolskim 
konkursie dla internautów „Szkoła z tradycją”.

Został opracowany projekt prezen
tujący gimnazjalną tradycję pod hasłem 
„Patron szkoły - duchowy przewodnik 
młodego pokolenia”. Mając na uwadze 
wychowanie młodego pokolenia w du
chu patriotycznym, szkoła zaprezento
wała swoje osiągnięcia w tym zakresie; 
dodatkowo Mirela Juraszek opracowa
ła etiudę video z obchodów Świąt Nie
podległości.

Halina Winkler -  twórca i koordy
nator projektu zwraca się z gorącym

apelem do wszystkich internautów.
mieszkańców Marklowic oraz uczniów 
innych szkół o odwiedzenie strony in
ternetowej: www.szkolaztradycja.org 
zarejestrowanie się oraz oddanie głosu 
na Gimnazjum im. prof. Moniki Gruch- 
manowej (zakładka GIMNAZJALNE, 
ikonka naszej szkoły, głosować można 
na samym końcu prezentacji).

O decyzji Kapituły konkursu poin
formujemy w kolejnych numerach 
„Kuriera Marklowickiego”.

Partnerstwo 
e-Twinning
W styczniu br. Szkoła Podstawowa 
nr 2 rozpoczęła europejską współ
pracę szkół w ramach programu e- 
Twinning. Program ten bazuje na 
Internecie, jako głównym środku 
komunikacji.

Akcja e-Twinning opiera się na założeniu 
partnerstwa pomiędzy szkołami z krajów euro
pejskich w celu wspólnej pracy, dzielenia 

wspólnych zaintereso
wań dzieci i młodzieży. 
Dzięki tej akcji ucznio
wie uczą się stosować 
różne techniki i narzę
dzia internetowe, uczą 
się komunikacji pisanej i 
ustnej w różnych języ
kach, rośnie także moty
wacja do nauki języków 

obcych. Program e-Twinning pomaga uczniom 
nie tylko poznawać inne kultury, lecz także 
lepiej zrozumieć kulturę ojczystą i jej wartości.

Szkoła Podstawowa nr 2 nawiązała współ
pracę ze szkołami z Niemiec i Włoch. Ucznio
wie szkół partnerskich wymieniają się informa
cjami na temat swoich rodzin, szkół, zwierząt 
domowych, ulubionych form spędzania czasu 
wolnego, zainteresowań, itp. Głównymi narzę
dziami używanymi podczas tej wymiany są: 
poczta elektroniczna, zdjęcia, obrazy, prezenta
cje PowerPoint. Wszystkie teksty napisane 
przez uczniów tłumaczone są na język angiel
ski i wysyłane drogą elektroniczną do uczniów 
w Niemczech i Włoszech. Uczniowie szkoły 
pracują pod kierunkiem nauczyciela języka 
angielskiego Klaudii Pyszny. Współpraca szkół 
zaplanowana jest na sześć miesięcy.
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Kamil Skupień
nominowany w międzynarodowym 
konkursie
Szkoła Podstawowa nr 1 może pochwalić się dużym suk
cesem, a to za sprawą Kamila Skupnia -  ucznia klasy VI, 
który wziął udział w IV edycji międzynarodowego kon
kursu plastycznego „Wielcy znani i nieznani”.

W konkursie udział wzięło 
129 placówek z 21 krajów, m.in 
z: Brazylii, Litwy, Indii, Serbii 
Czarnogóry, Słowenii, USA, Es 
tonii, Meksyku, Portugalii, Rumu 
nii, Czech, Azerbejdżanu, Mołda 
wii, Chorwacji, Białorusi, Korei, 
Węgier, Ukrainy, Słowacji i Pol
ski. Łącznie nadesłano 1275 prze
pięknych prac plastycznych.

Kamil Skupień odniósł duży 
sukces. Spośród prac, które na
płynęły z całego świata, praca 
Kamila została nominowana do 
nagrody.

Tematyka konkursu
"Rembrandt -  czarodziej światła" 
była trudna do zinterpretowania. 
Mimo tego, Kamil poradził sobie 
znakomicie. Na zajęciach kółka 
plastycznego wykonał grafikę, 
która wymagała od niego dużej 
cierpliwości. Sukces Kamila to 
także sukces nauczyciela opieku
na - Tatiany Nowak.

Uroczyste otwarcie wystawy 
połączone z rozdaniem nagród i 
dyplomów odbyło się pod koniec 
ubiegłego roku w Rybnickim 
Centrum Kultury.

Z wizytą 
na Słowacji
Pod koniec ubiegłego roku dyrek
tor SP nr 1 Bogdan Szczotok oraz 
nauczyciel przyrody Krzysztof 
Tomas przebywali z roboczą wi
zytą w słowackim Preszowie, w 
ramach szkolnego projektu So- 
krates-Comenius - „Europejskie 
style życia - przeszłość, teraźniej
szość i przyszłość”.

Wizyta była efektem nawiązania 
współpracy ze szkołami partnerskimi w 
Słowacji (Preśov), Irlandii (Dublin), Wiel
kiej Brytanii (Rugby) i Niemczech 
(Wolfenbiittel). Celem spotkania była pre
zentacja zaprzyjaźnionych szkół oraz 
omówienie realizacji kolejnych, zaplano
wanych działań.

Realizacja działań w ramach projektu 
Sokrates-Comenius ma na celu poznanie 
tradycji i kultury w krajach uczestniczą
cych w projekcie, przybliżenie wiadomo
ści o miejscowościach, w których żyjemy 
i oczywiście o naszych szkołach. Ponadto 
projekt przewiduje wymianę uczniów i na

uczycieli. Językiem roboczym projektu 
jest język angielski. Uczniowie i nauczy
ciele będą mieli możliwość posługiwania 
się językiem obcym w codziennych sytu
acjach, w bezpośrednich kontaktach z 
partnerami projektu.

Podczas wizyty nauczyciele mieli 
możliwość porównania systemów eduka
cyjnych w różnych krajach, wymiany do
świadczeń oraz poznania się nawzajem. 
Nasza delegacja miała także możliwość

poznania szkoły oraz uczestniczenia w 
zajęciach.

Słowaccy gospodarze zorganizowali 
wycieczkę po najciekawszych miejscach 
regionu.

W najbliższym czasie partnerskie 
szkoły czekają dalsze zadania oraz wizyty 
w zaprzyjaźnionych szkołach, a co za tym 
idzie, również rewizyta nauczycieli i 
uczniów w Marklowicach.
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Angielski oknem na świat
Aktywizowanie i zachęcenie uczniów do nauki i propagow ania języka 
angielskiego miał na celu Gm inny Przegląd Twórczości Teatralnej w 
Języku Angielskim zorganizowany dla placówek oświatowych gminy 
M arklowice. Przegląd zorganizowano w ram ach projektu  English Tea- 
ching, dzięki którem u G im nazjum  pozyskało dotację w wysokości 8,5 
tys. zł. Za realizację projektu odpowiadała Joanna Czech.

W przeglądzie, który przeprowadzono 
w grudniu ubiegłego roku brały udział 
dzieci z Przedszkola Publicznego oraz 
uczniowie Szkoły Podstawowej nr 1, 
Szkoły Podstawowej nr 2 i Gimnazjum w 
Marklowicach. Zadaniem każdej z grup 
było przygotowanie programu artystycz
nego w języku angielskim w dowolnej 
formie.

Grupa przedszkolaków zaprezentowa
ła się w bardzo ciekawym układzie tanecz- 
no-wolalnym, w piosence pt. ”Swim -  
Splish, Splash”. Uczniowie Szkoły Pod
stawowej nr 1 (klasy od IV do VI) zapre
zentowali się w dwóch kategoriach. Przy
gotowali przedstawienie pt „Hungry Hor
se Restaurant” oraz piosenkę pt. „Don’t 
stop bring it back”. Uczniowie Szkoły 
Podstawowej nr 2 (klasy od 1 do III), za
chwycili wszystkich barwną opowieścią o 
duchach pt. „House ghosts”. Natomiast 
uczniowie Gimnazjum reprezentowani by
li przez zespół muzyczny Coda, który 
przygotował utwory muzyczne: „Only 
you” i „Heal the World” oraz uczennicę 
klasy III, która recytowała wzruszający 
fragment poezji Szekspira.

Przegląd cieszył się dużym zaintereso
waniem ze względu na zróżnicowany pro

miątkową maskotkę ufundowaną przez 
Gminę Marklowice, a opiekunowie grup 
otrzymali dyplom i podziękowanie za za
angażowanie w przygotowanie uczniów 
do występów.

Uroczyste zakończenie Gminnego 
Przeglądu Twórczości Teatralnej w Języ
ku Angielskim odbyło się na auli szkolnej
i zostało połączone z podsumowaniem 
projektu: „English a window on the 
world”. Podsumowanie miało formę pre
zentacji multimedialnej oraz wystawy 
zdjęć z poszczególnych działań i dokonań

gram artystyczny i bardzo wysoki poziom. 
Wywołał sporo emocji zarówno wśród 
uczestników przeglądu jak i obserwatorów 
imprezy. Jego uczestnicy otrzymali pa-

uczniów. Ponadto zostały wręczone na
grody i podziękowania dla uczniów biorą
cych udział w konkursach i bezpośrednio 
zaangażowanych w realizację projektu.

Mikołaj miał 
pełne ręce roboty
5 grudnia 2006 roku, tak  jak  to już miało miejsce po
przednim i laty M ikołaj spotkał się z m arklowickim  
dziećmi.

Tego dnia Mikołaj miał peł
ne ręce roboty. Najpierw spotkał 
się z przedszkolakami z Przed
szkola Publicznego, a następnie 
zawitał kolejno do dzieci ze 
Szkoły Podstawowej nr 1, 2 i 3. 
Na koniec w gminnej sali spor
towej spotkał się z najmniejszy
mi dziećmi. Mikołaj paczkami 
ufundowanymi przez Urząd 
Gminy Marklowice obdarował 
ponad 1000 dzieci.

We wszystkich placówkach

oświatowych i w sali sporto
wej dzieci podziękowały Mi
kołajowi za paczki specjalnie 
przygotowanymi na tę okazję 
programami artystycznymi.

W tym samym dniu w sal
ce parafialnej kościoła pw. św. 
BiM, Mikołaj spotkał się jesz
cze z dziećmi szczególnej tro
ski. Smaczny poczęstunek dla 
wszystkich przygotowało mar- 
klowickie Koło Gospodyń 
Wiejskich.

Zaproszenie na koncert
Jak  co roku na początku m arca zapraszam y 
wszystkich M arklowiczan na coroczny Wio
senny Koncert.

W tym roku do Marklowic zawitają „Najładniejsze 
przeboje operetkowe i musicalowe” , w wykona
niu:

M agdaleny Spytek — mezzosopran,

Agnieszki Bochenek-Osieckiej — sopran

M acieja Bartczaka — baryton.

Orkiestrę Filharmonii Zabrzańskiej poprowadzi Sła
womir C hrzanowski.

Wszystkich miłośników arii operetkowych zapra
szamy 11 marca br. w niedzielę na godz. 17.00 do 
gminnej sali sportowej.
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Konkurs 
wiedzy biblijnej
Pod koniec 2006 r. w Szkole Podstawowej nr
1 w Marklowicach po raz pierwszy został
zorganizowany dwunasty rejonowy etap 
konkursu Wiedzy Biblijnej, który przebiegał 
pod hasłem „Nawracajcie się i wierzcie w 
ewangelię” (Mk 1,15).

(opiekun s. Joela), II miejsce -  Sylwia Du
da SP Gorzyce (opiekun A. Kucza), III 
miejsce -  Patrycja Niestrój ZSP Pstrążna 
(opiekun J. Tatura).

Nagrody dla zwycięzców ufundował 
Urząd Gminy Marklowice.

Atrakcją spotkania był występ kato
lickiego zespołu ewangelizacyjnego Test
imonium z Leszczyn, który zaprezentował 
utwory muzyczne o tematyce religijnej.

Śladami czeskich legend

W konkursie wzięło udział 88 uczest
ników z klas IV-VI. Byli to uczniowie 
szkół podstawowych naszego powiatu. 
Organizatorami konkursu byli: Urząd 
Gminy Marklowice, Parafia Marklowice, 
doradca metodyczny ks. Bogumił Mazur- 
czyk oraz Szkoła Podstawowa nr 1. Nad 
całością czuwała Barbara Szulik. Wśród 
zaproszonych gości obecni byli Wójt 
Gminy Marklowice Tadeusz Chrószcz, ks. 
Dziekan Bogusław Płonka oraz ks. Marek

Macewicz.
Celem 

konkursu by
ło poznanie 
Ewangelii wg św. Marka, ukazanie warto
ści Pisma Świętego w życiu człowieka 
oraz pobudzenie do większego zaintereso
wania i aktywności na lekcjach religii i w 
życiu szkoły.

Laureatami konkursu zostali: I miejsce
- Przemysław Pawlas SP nr I Rydułtowy

N A S I  J U B I L A C I
w styczniu i lutym 2007 r. 

swoje jubileusze obchodzą

W listopadzie br. grupa najmłodszych uczniów Szkoły Podstawowej nr 
1 uczestniczyła w kolejnym już wyjeździe do Stonavy w Czechach

80 lal
Agnieszka LEHM ANN 

Elżbieta BALARD  

Dorota FO N FARA  

Kunegunda M R O ZEK

85 lat
Sylwester KIEŁKOW SKI 

Elżbieta BA D E JA

50. lecie ślubu 
Erna i Jan 

STOLARSKI

Jubilatom życzymy dobrego zdrowia i 
spokojnych, radosnych dni.

Gazeta Samorządowa Gminy Marklowice 
Wydawca: Gmina Marklowice. Redaguje: 
Piotr Górecki. Druk: Agencja Reklamowo- 
Poligraficzna, 44-321 Marklowice, ul Orla 21 a, 
tel. 453-81-69.

Wyjazd zorganizowa
no w ramach realizowa
nego projektu „Europa,
Marklowice, Stonava - 
nasz dom”- współpracy 
transgranicznej, należące
go do inicjatyw wspólno
towych INTERREG IIIA.
Projekt finansowany jest 
ze środków Europejskie
go Funduszu Rozwoju 
Regionalnego, z budżetu 
państwa oraz z funduszy 
własnych szkoły.

Uczniowie czeskiej 
szkoły z językiem pol
skim zaprezentowali się 
w roli wspaniałych go
spodarzy, którzy serdecznie przyjęli gości z 
Polski. Prócz wspaniałego powitania, przy
gotowali wędrówkę po świecie czeskich le
gend. Legendy były różne, między innymi 
„O okrutnym Bełce” i o utopcach.

Nasi uczniowie zostali podzieleni na 
sześć grup, z których każda miała okazję 
poznać daną legendę i wykonać zadanie z 
nią związane. Rozwiązanie wszystkich za
dań było kluczem do wędrówki w poszuki
waniu skarbu ukrytego obok pobliskiego 
kościoła. Nasi uczniowie bardzo dobrze po
radzili sobie z zadaniami. Nie mieli także 
trudności z odszukaniem skarbu, który oka

zał się słodką niespodzianką dla wszystkich 
uczestników zabawy.

Po wykonaniu wszystkich zadań 
uczniowie brali udział we wspólnej zaba
wie muzyczno-ruchowej. Nauczyli się tak
że wraz z czeskimi uczniami pieśni pt. 
„Płyniesz Olzo po dolinie”.

Prawdziwą niespodzianką był dla 
wszystkich smaczny obiad, którym zostali 
ugoszczeni.

Polsko-czeska przyjaźń będzie miała 
swoją kontynuację podczas kolejnego spo
tkania, tym razem w Marklowicach.
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Duże zainteresowanie nowym 
budownictwem w Marklowicach
29 stycznia br. Sala Obrad Rady Gminy Marklowice pękała w szwach. Tak licznie na zaproszenie wójta 
gminy odpowiedzieli mieszkańcy Marklowic zainteresowani budową domu na terenie gminy. Spotkanie by
ło efektem przeprowadzonej wcześniej ankiety przez Urząd Gminy Marklowice, która miała dać odpo
wiedź na pytanie: czy Marklowiczanie są zainteresowani budowaną nowych domów na terenie gminy? Co 
ciekawe budową domu w Marklowicach zainteresowani są nie tylko tutejsi mieszkańcy. Na spotkanie przy
były również osoby z ościennych miejscowości, które mają zamiar zamieszkać w Marklowicach.

Od kilku lat Gmina Marklowice 
z powodzeniem realizuje program 
rozwoju budownictwa indywidual
nego, które zlokalizowano po za
chodniej stronie ulicy Wiosny Lu
dów. To przedsięwzięcie skierowa
ne jest nie tylko do tych mieszkań
ców Marklowic, którym kopalnie 
wypłaciły domy zniszczone na 
skutek szkód górniczych i poszuku
jących teraz nowej lokalizacji pod 
budowę domu, ale również do tych, 
którzy myślą o budowie nowego 
domu w Marklowicach.

Jak dotąd, wiele nowych domów 
wybudowano w Marklowicach 
pomiędzy ulicami Orlą a Wantuły, 
gdzie według opracowanego wcze
śniej planu zagospodarowania prze
strzennego, stopniowo uzbrajano 
ten obszar posuwając się w kierun
ku działek oferowanych nowym 
właścicielom. Część zlokalizowa
nych tutaj działek jest w rękach 
prywatnych właścicieli i to głównie 
od nich samych zależy w jakim 
tempie zostaną one udostępnione 
pod budowę nowych domów.

W ubiegłym roku Rada Gminy 
Marklowice uchwaliła nowy plan 
zagospodarowania przestrzennego, 
a to dało szerokie możliwości udo
stępnienia nowych działek budowlanych 
oferowanych zarówno przez prywatnych 
właścicieli jak i urząd gminy. Nowe tere
ny budowlane obejmują swym zasięgiem 
obszar położony pomiędzy ulicą Wyzwo
lenia, zachodnią granicą gminy z Wodzi
sławiem SI., ulicami Wiosny Ludów i 
Orlą. Na tym obszarze — oprócz działek 
prywatnych — gmina jest właścicielem 
parcel, które planuje zagospodarować w 
kierunku zabudowy indywidualnej oraz 
szeregowej.

— W sierpniu ubiegłego roku wystąpi
łem do Ministerstwa Budownictwa z zapy
taniem o formy wsparcia rządowego bu
downictwa mieszkaniowego dla rodzin nie 
posiadających mieszkania. Przeprowadzi
łem także wstępne rozmowy z kilkoma 
bankami, które mogłyby być operatorem 
środków, jakie będą w dyspozycji rządu na 
ten cel. — mówi o nowym pomyśle na

kontynuację budownictwa mieszkaniowe
go w Marklowicach Tadeusz Chrószcz..

By rozeznać faktyczne zainteresowanie 
budową nowego domu czy mieszkania w 
Marklowicach, gmina przygotowała spe
cjalne ankiety, które rozesłała do miesz
kańców gminy oraz zamieściła na swojej 
stronie internetowej

29 stycznia br. zainteresowani budową 
domu w Marklowicach licznie stawili się 
w tutejszym urzędzie gminy. W trakcie 
spotkania przedstawiono lokalizację przy
szłych działek budowlanych. Planuje się, 
że na obszarze będącym własnością gminy 
wydzielonych zostanie w najbliższym 
czasie 50 działek o powierzchni od 7 do
12 arów pod zabudowę indywidualną i 
szeregową. Z przeprowadzonej wśród 
mieszkańców gminy ankiety wynika, że 
większość jednak zainteresowana jest 
budownictwem indywidualnym.

W spotkaniu uczestniczył także 
Jan Chrapek dyrektor oddziału 
PKO BP Wodzisław Śl., który 
szczegółowo omówił zasady 
przyznawania dopłat rządu do 
kredytów hipotecznych zaciąga
nych pod budowę domu przez 
rodziny nie posiadające mieszka
nia.
Gmina zaplanowała w tegorocz
nym budżecie środki na budowę 
drogi wewnątrzosiedlowej łączą
cą ulicę Widokową z Orlą, co 
pozwoli udostępnić nowe parcele. 
-Po dokonaniu podziału geode- 
zyjnego dla udostępnionego tere
nu, przetarg na pierwsze działki 
budowlane powinien zostać prze
prowadzony w bieżącym roku. 
Przez kilka lat, stopniowo, po 
kilka działek rocznie, będziemy 
oferować nowe parcele pod budo
wę domów. Sądzę, że 50 działek 
zlokalizowanych na terenie prze
jętym przez gminę od byłej Ryb
nickiej Spółce Węglowej, będą
cych teraz własnością komunal
ną, powinny pobyć zapotrzebo-

I wanie co najmniej na najbliższe 
cztery lata — mówi Tadeusz

I Chrószcz. Dalej wójt gminy do
daje: - Naprawdę zależy nam na 

tym, aby nasi mieszkańcy, którzy chcą 
pozostać w Marklowicach, mieli taką 
możliwość. Będziemy robić wszystko jako 
samorząd, by stworzyć jak najlepsze wa
runki do budowy nowych domów miesz
kalnych.

Jak zapowiedziano na spotkaniu, 
nowe domy stawiane na terenach komu
nalnych będą budynkami estetycznymi
o określonych ramach architektonicz
nych. Byłoby też dobrze, gdyby osoby 
zainteresowane budową, ustaliły same w 
jaki sposób domy będą budowane. Na 
takie ustalenia przyjdzie czas na kolej
nych spotkaniach, bowiem pierwsze z 
nich miało charakter ogólny. Na kolej
nych bardziej szczegółowych, które już 
zapowiedziano będą oddzielnie zapra
szane osoby, które zainteresowane są 
budownictwem szeregowym i oddzielnie 
budownictwem indywidualnym.


